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Kitüntetett oktatóink

Nemzeti ünnepünk, március 15- 
e alkalmából az alábbi munka
társaink részesültek magas álla
mi kitüntetésben.

Széchenyi-díj:
• Dr. Dimény Imre
Professor Emeritus (Élelmiszertu
dományi Kar, Élelmiszeripari Gaz
daságtan Tanszék)
• Dr. Simái Mihály
tudományos tanácsadó (Közgazga- 
ságtudományi Kar, Világgazdasági 
Tanszék)

Magyar Köztársasági 
Érdemrend középkereszt:

• Dr. Ágh Attila egyetemi tanár 
(Társadalomtudományi Kar, Politi
katudományi Intézet)

Magyar Köztársasági 
Érdemrend lovagkereszt:

• Baloghné dr. Ormos Ilona 
tanszékvezető egyetemi docens 
(Tájépítészeti Kar, Kertművészeti 
Tanszék)
• Dr. Bánfi Tamás intézetigazgató, 
tanszékvezető egyetemi tanár 
(Közgazdaságtudományi Kar, Pénz
ügyi Tanszék)

Magyar Köztársasági 
Érdemkereszt „Arany” fokozat:

• Dr. Fodor Péter tanszékvezető egye
temi tanár, az MTA doktora 
(Élelmiszertudományi Kar, Alkal
mazott Kémia Tanszék)
• Dr. Forgó Ferenc egyetemi tanár 
(Közgazdaságtudományi Kar, Ope
rációkutatás Tanszék)

Újhelyi Imre-díj (FvM) 
kitüntetés:

• Dr. Kállay Miklós tanszékvezető 
egyetemi tanár
(Élelmiszertudományi Kar, Borá
szati Tanszék)

A kitüntetetteknek ezúton gra
tulálunk és további szép sikereket 
kívánunk.

Fémpénzgyűjtés

Az UNICEF Magyar Bizottsága 
június végéig meghosszabbította a 
Kis pénz -  nagy segítség akciót. A 
program keretében egy- és kétforintos 
érméket várnak a rászoruló gyer
mekek számára. A Közgazdász szer
kesztőségének aktivistái ismét apró
pénzt gyűjtenek a hazai óvodák és 
afrikai iskoláknak. Április közepétől 
megtaláltok minket a főépület aulá
jában.
A forintgyűjtéshez lelkes segítők je
lentkezését a kiralyancsi@gmail.com 
címre várjuk!

v___________________)

A zöldeké a Föld Napja?

1970 óta tartjuk meg április 22-én a Föld Napját, de vajon mi ünnepelni valónk van ezen a napoon? A globális 
folmelegedést, a tarthatatlan szennyezést, állat- és növényfajok pusztulását? N em  az ünne'plésró'l szól a 
Föld Napja. N em  arról szól, hogy tavasz elején rohanjuk le a város maradék füves területeit, piknikezzünk 
egyet, tapossuk jól le, és másnap folytassunk mindent úgy, ahogy eddig. Ha lehet, próbáljunk m eg tenni 
valamit a környezetünkért, ültessünk fát vagy virágot, szemeteljünk és szennyezzünk kevesebbet.

írásunk a 8. oldalon

Haa/ás% Gé^a grafikája

Az Unió nagy lehetőség számunkra
Ötvenedik születésnapját ünne
pelte március utolsó hétvégéjén 
az Európai Unió. Az évforduló 
alkalmából Palánkai Tibor Tanár 
Urat, akadémikust, a Corvinus 
Egyetem Európai Tanulmányi 
és Oktatási Központjának igaz
gatóját kérdeztük Uniós kuta
tásairól, személyes élményeiről, 
tapasztalatairól, véleményéről.

— Hol és hogyan ünnepelte Tanár Ur
Unió ötvenedik születésnapját?
-  A brit Külügyminisztériumban 

volt egy tudományos megemlékezés 
az angol Európai Tanulmányok 
Társasága szervezésében. Ide neves 
szakembereket és politikusokat 
hívtak meg, elsősorban Angliából, 
de néhány más tagországból is, 
főleg Hollandiából, Írországból, 
Belgiumból, míg az újonnan csat
lakozónak közül nem volt az előadók 
listáján senki. Én is hallgatóként 
vettem részt a rendezvényen.

Nagyon érdekes volt a személyes 
élményeket hallani, hisz sok olyan 
emberrel találkoztam, akik az Unió 
építésében is részt vettek, tehát tár
gyalók vagy szakértők voltak az in
tegráció különböző fázisában.

folytatás a 3. oldalon

Hírek
Az E urópai B izottság Magyarországi 
Képviseletének támogatásával április 
lÖ-én (kedd) 18.00 órakor kerekasztal- 
beszélgetés lesz a Spinoza Kávéházban 
(Budapest, Dob utca 15). Hrubos 
Ildikó, a Budapesti Corvinus Egyetem 
oktatási rektor-helyettese, John 
Emese, a Budapesti Közgyűlés okta
tási bizottságának alelnöke, és Lasz- 
tovicza László, a Doktoranduszok 
Országos Szövetségének elnöke beszél
getésének témája: A bolognai folyamat 
hatása hazánk és az Európai Unió fel
sőoktatására.

X
A Biztonságpolitikai előadássorozat kö
vetkező előadásai: ápr. 19-én a modern 
háborúk tanulságairól (Balkán, Öböl-há
borúk 1—2, Szomália) — a technikai fölény 
korlátáiról, április 26-án a XXI. század 
hírszerzése, a humán és a technikai 
felderítés lehetőségei lesz téma. Május 
3-án a gazdasági biztonságról (modern 
pénzügyi rendszer) — az energiatartalékok 
stratégiai és világgazdasági hatásáról szól 
az előadás. A megadott napon 18.30-kor 
kezdődnek az előadások a Főépület II. 
em. 236. sz. teremben.

X
A Tárcatükör április 19-i rendezvényén 
Fejlesztéspolitikai KormánybiztosságBaj- 
nai Gordon kormánybiztos és Pelczné 
dr. Gáli Ildikó képviselő (FIDESZ) vitáját 
hallgathatják meg. Április 26-án Kóka 
János gazdasági és közlekedési miniszter 
lép szántóba elődjével, Matolcsy György 
képviselővel (FIDESZ). Mindazokra a 
hallgatókra számítanak a szervezők, akik
nek oktatási tárgyához kapcsolódik a 
megvitatandó téma.

X
A CEMS az idén először vesz részt 
a Mozdulj velünk az éhség ellen! 
mozgalom eseményeinek megszerve
zésében. A Corvinus -  CEMS Club 
Budapest célja, hogy megmozdítsa az 
egész egyetemi közösséget, valamint a 
vállalati partnereket, és közösen tegyünk 
egy nagy lépést! Ez egy különleges 
lehetőség számunkra, hogy egy keveset 
visszaadjunk privilegizált helyzetünkből 
annak a többségnek, mely naponta 
aggódik kenyeréért... Csatlakozz te is 
2007 május 13-án Budapesten és légy 
részese egy történelmi küzdelemnek a 
gyermekéhség ellen! (regisztráció: www. 
fighthunger.org)

X
A z  új oktatási épületünkre kerülő 
nagyméretű műtárgy/plasztika elké
szítésére írt ki pályázatot 2007. május 
24-i határidővel a Magyar Universitas 
Program. Az Európai Unió támoga
tásával és magántőke bevonásával 
megvalósuló programot az Oktatási 
Minisztérium indította el. A pályázatok 
koordinálását, az alkotások kiválasztását 
az OM által meghívott szakmai zsűri 
végzi, melynek tagjai Fabényi Júlia, Fitz 
Péter, N. Mészáros Júlia, Néray Katalin, 
Vargha Mihály és Várkonyi György. 
Egyetemünket a zsűriben Angyal Ádám 
egyetemi tanár képviseli. A pályázatok 
lebonyolítását az Építészfórum végzi, 
további részletek megtudhatók a pályázati 
honlapról: www.art-universitas.hu.

X
Ferencvárosi Fesztivál 2007 címmel 
rendezi meg a Pinceszínház korábban 
Ferencvárosi Nyári Játékok néven is
mert fesztivált a Bakáts téren felállított 
színpadon. A fesztivál keretében fellép 
Frenák Pál, az 50. évfordulóját ünneplő 
Benkó Dixüand Band, a Pa-Dö-Dö, és 
a Kolozsvári Opera zene-, és énekkara. 
Bemutatjuk a La Mancha lovagja 
musicalt, Iglódi István rendezésében, 
elhangzik Haydn: Nelson miséje és 
színre kerül Donizetti: Lammermoori 
Lucia című operája.

mailto:kiralyancsi@gmail.com
http://www.art-universitas.hu
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bejöhet az üléseinkreBárki
Új elnök az EHÖK élén: a frissen 
megválasztott Tátrai Pétert 
HÖK-ös múltjáról, munkájáról 
kérdeztem.

— Milyen eredményeid vannak eddig a 
HÖK-ben?

— Részt vállaltam most futó 
programunk, a brazil—magyar cse- 
reút szervezésében. Legnagyobb 
érdememnek a Közgáz Campus 
pénzügyeivel való foglalkozást tar
tom, sok időmbe tellett mire egy 
továbbadható, könnyen kezelhető 
tudásbázist hoztam létre.

Amiben még kissé aktívabb 
voltam az a Halvel, de ennek inkább 
csak az operatív irányításában. 
Illetve nagyon fontos még az a 
Közgáz Campus HŐK kialakítása, 
ezáltal a három pesti kar HÖK-jét 
tettük egységesebbé. Jelenleg valami 
hasonlóval próbálkozunk egyetemi 
szinten is. Voltam korábban a Gaz
dálkodástudományi Kar Elnöke is, 
ahol sikerült meglehetősen nyugodt 
hangulatban együtt dolgozni a kar 
vezetésével.

— Véleményed szerint mennyire nyitott 
s^erve^t a HŐK?

— A HŐK nyitottságáról egy 
fontos dolgot el szeretnék mondani, 
melyet általában nem szoktak tudni, 
bár mi sem nagyon híreszteltük: az 
ülések nyitottak. Bármilyen kari vagy 
campus-ülésre, azokra is, amelyeken 
az egyetem vezetősége is jelen van, 
bármelyik hallgató bejöhet. Inkább a 
kommunikációval van gond, a külső 
kezdeményezésekre pedig mindig 
nyitottak vagyunk.

— Milyen projekteken dolgoztok 
jelenlegi

— Jelenleg futó legnagyobb pro
jektünk a brazil—magyar csereút, 
melynek most van a szóbeli for
dulója. Ez egy tíznapos szakmai és 
kulturális rendezvény, melyen meg
ismerkedünk a dél-amerikai gazda
ság rejtelmeivel valamint az ország 
szépségeivel. Cserébe ugyanezt fog
juk nekik viszonozni nyáron.

A Hallgatói Térítési és Juttatási 
Szabályzat illetve a Tanulmányi 
és Vizsgaszabályzat módosítása 
folyik még legalább május végéig. 
Emellett nagy erőkkel készülünk 
a Corvinus Művészeti Hetek, 
valamint a Corvinus Egyetemi 
Napok szervezésére. Nem szabad

elfelejtkezni a felvételi változások 
kidolgozására életre hívott bizottság 
munkájáról sem. A HalVel-ben is 
jelentős módosítások várhatóak. 
Szintén fontos a jövő évi kollégiumi 
felvételik rendjének a kialakítása, 
valamint az egyetemi ’plakátolás 
kérdését is szeretnénk a következő 
évtől megoldani.

— Milyen a HŐK kapcsolata a DJB- 
vel?

— Mi felügyeleti szerv vagyunk a 
DJB felett, nem állunk mindennapos 
kapcsolatban.

— Mivel a DJB nagyon sok pénzjelett 
rendelkezik, nem gondolod, hogy az ő 
tagjaikat is választani kénél

—Azért nem tartom ezt szerencsés 
megoldásnak, mert nem biztos, hogy 
szavazáson keresztül a legületékesebb 
tagok kerülnének oda, míg a saját DJB 
— s kiválasztási rendszeren keresztül 
el tudják dönteni, ki az, aki a munkát 
hibátlanul el tudja látni. Ezen kívül, 
ahogy említettem a DJB felett mi 
felügyeleti szervként funkcionálunk, 
így amennyiben valamilyen prob
léma áll fenn, mi tudunk az ügyben 
lépéseket tenni. A HÖK-képviselők 
pedig választás útján kerülnek a

pozíciójukba, tehát a DJB 
felügyeletét is választott kép
viselők látják el.

— Mire fordítjátok azt 
az összeget, mellyel a HŐK 
gazdá/Modikl

— Ahnden évben a. leg
jelentősebb programjaink 
az Őszi Fesztivál, a Felező
bál, a Corvinus Egyetemi 
Napok valamint diploma- 
osztókor a Pro Universitate- 
díj kiosztása. Nagyon sok 
diákszervezet és szakkollé
gium minden évben jelentős 
anyagi támogatást kap 
tőlünk. Ezek felemésztik 
a költségvetés nagy részét,
Apróbb projektek vannak 
még, amiket támogatunk, 
ezek többnyire egyéni kez
deményezések, illetve a belső 
működéshez szükséges kia
dásokat említeném még.

-  Előny vagy hátrány HÖK-ösnek 
lennil Megbecsülik a diákok a nmnká- 
tokatl

-  Mindenképpen előny, hiszen 
olyan kapcsolatokra lehet szert tenni 
akár az egyetem vezetésén belül, akár 
más egyetem vezetőivel, hallgatói 
önkormányzataival, diákjaival, ami 
jelentős pluszt ad a mindennapi diák

élethez képest. A hallgatók biztosan 
tudják, hogy fontos, amit csinálunk, 
viszont pontosan nem tudják, 
hogy mit csinálunk, tehát ezért 
nem olyan erős a megbecsülésünk. 
Összességében büszkeséggel tölt el, 
hogy egy ilyen nagy múltú Egyetem 
legfontosabb hallgatói szervének a 
vezetője lehetek.

Király Annamária

Erasmus ösztöndíj: költség és haszon H á n ya st adu n k a y  E gyetem nek?

Ízelítő a HALVEL eredményeibőlTavaly év végén látott napvilágot 
az Erasmus-progamról szóló, 
291 oldalas jelentés, amelyet az 
International Centre for Higher 
Education Research szakértői ké
szítettek. A terjedelmes jelentés 
egyik megállapítása az volt, hogy 
minél több diák tanul külföldön 
hasonló programok keretében, 
annál kevésbé jelent előnyt az 
elhelyezkedésnél az Erasmus- 
programban való részvétel.

A jelentés azt is megállapította, 
hogy a volt Erasmus-résztvevők 
valamivel jobb helyzetben vannak 
foglalkoztatási szempontból, mint a 
korábban nem mobil diákok, vagyis 
azok, akik nem voltak külföldi 
csereprogramban.

Szögezzük le: a külföldi tapasz
talat mindenképpen hasznos, hiszen 
az ember világot lát, megismer más 
kultúrájú embereket, más tanítási 
módszereket — csak néhány példát 
említve. Kérdés azonban, hogy ez 
jelent-e foglalkoztatási előnyt, vagyis 
a leendő munkaadó ezt pluszként 
értékeli-e. Eddigi tapasztalataim 
alapján azt mondhatom, hogy 
egy multinacionális vagy külföldi 
kapcsolatokkal rendelkező vállal
kozás mindenképpen. Itt komoly 
versenyelőnyt jelent a nemzetközi 
tapasztalat, vagyis az, hogy az 
illető több hónapot eltöltött egy 
külföldi országban és képes volt 
sikeresen alkalmazkodni ahhoz a 
környezethez. A leendő munkaadó 
joggal feltételezheti, hogy egy másik 
országot megjárt ember könnyeb
ben teremt kapcsolatot külföldiekkel

és nem újdonság számára, hogy a 
más kultúrájú partnernek az övétől 
eltérő szokásai, világlátása lehet, 
amit figyelembe kell venni.

Ugyanakkor, ha valaki egy 
hazai, külföldi kapcsolatokkal nem 
rendelkező vállalatnál szeretne el
helyezkedni, ott a külföldi tapasztalat 
előny lehet, de nem esik olyan súllyal 
a latba, mint egy multinacionális 
cégnél, hiszen nincs szükség azokra a 
készségekre, érzékenységre, ami egy 
fél vagy egy éves külföldi tartózkodás 
során kifejlődhet az emberben.

Ha valaki eldöntötte, hogy 
a jövője szempontjából fontos 
lenne a nemzetközi tapasztalat és 
Erasmus-programra szeretne pá
lyázni, a sok feltétel mellett a pénz
ügyekre is figyeljen oda. A külföldi 
lehetőséghez ösztöndíj is társul, 
de sajnos saját tapasztalatom is 
megerősíti, hogy nem elég ahhoz, 
hogy valaki megéljen külföldön. 
Fedezi talán a szállás, esetleg az 
étkezés költségeit, de a kiutazást 
vagy a kinti közlekedést például 
nem. Személyes tapasztalat: három

Halásif Gélfa grafikája

évvel ezelőtt, amikor e sorok írója 
járt Erasmus ösztöndíjjal külföldön, 
a havi összeg pontosan a szállásra 
volt elég. Spórolt pénzből és a család 
segítségével egészítettük ki, vagyis 
tettük hozzá a nagyobbik részt, 
másfélszeresét a kapott pénznek. 
(Mivel már EU-tagok vagyunk, sok 
országban van lehetőség munkát 
vállalni, ami segít az anyagiakon.) 
Már a programért felelős Európai 
Bizottság is felismerte, hogy az 
ösztöndíj sokszor kevés, és több 
támogatást kért a program számára 
a tagországoktól, hogy a pályázók 
anyagi helyzete ne vagy egyre kevésbé 
játsszon szerepet abban, hogy részt 
tudnak-e venni a programban.

Addig, is, amíg ez a többlet- 
támogatás megérkezik, az érdeklő
dők figyelmébe ajánlom azt, hogy 
több szervezetnél is lehet pályázni 
kiegészítő támogatásra, például a 
kiutazás költségeinek fedezésére.

Sok sikert a jövendő pályázók
nak!

Gálfi V ila

Mivel az egész statisztika köz
lésére nincs módunk, ezért csak 
ízelítőt kívánunk adni a Hallgatói 
Véleményezés (HALVEL) egyes 
eredményeiről. Az adatok, pár 
napon belül mindenki számára 
elérhetők lesznek a Hallgatói Ön- 
kormányzat honlapján.
Az Egyetem belső nyilvánossága 
csak akkor ismerheti meg a HAL
VEL minden adatát,, amennyiben a 
kitöltők aránya eléri az 50%-ot. Az 
előző félévben a hallgatók mindössze 
12%-a értékelte a képzését, 9%-a 
az oktatóit és 11%-a töltötte ki a 
tantárgyakra vonatkozó kérdőíveket. 
Az egyes karokon nagyon eltérően 
viszonyultak a hallgatók a HALVEL- 
hez. A legmagasabb kitöltési arányt 
a Közgazdaságtudományi kar érte 
el, ugyanis 22%-uk véleményezte 
képzését, 19%-uk legalább egy 
tantárgyát, 16%-uk pedig legalább 
egy oktatóját. A kitöltés arányát- 
tekintve a következő helyeken a 
Gazdálkodástudományi- és Társa
dalomtudományi karok állnak. Leg
kevesebben a Posztgraduális- és az 
Államigazgatási kar, valamint a Köz- 
gazdasági Továbbképző Intézet hall
gatói töltötték ki a kérdőíveket.

A HALVEL-t kitöltő hallgatók 
több szempont szerint értékelhették 
tantárgyaikat, azonban csak azok
nak az eredményei hozható nyil
vánosságra, amelyeknél a vélemé

nyezés elérte az adott tantárgyat 
tanulók 50%-át. Nagyon érdekes, 
hogy szinte minden kar legkedveltebb 
10 tantárgya között szerepel a test
nevelés, értékelése azonban kérdéses, 
hisz a véleményezési szempontjai 
megegyeztek más tantárgyakéval. 
Ezért következő félévben már új, 
külön testnevelésre vonatkozó kér
dőíveket tölthetnek ki a hallgatók.

Az egyes oktatókra vonatkozó 
adatokat a már fent említett okok 
miatt szintén nem kerülhet a 
nyilvánosság elé, azonban ez a 
korlátozás a véleményezett oktatók 
összesített adataira nem vonatkozik. 
Az összesített kimutatások azt 
mutatják, hogy az egytől ötig 
terjedő skálán osztályozható ok
tatók jól végzik munkájukat. Az 
órákra való. rendszeres készülést 
tekintve 4,55-ös, az órán kívüli 
segítőkészségben 4,31-es, az okta
tástechnikai segédeszközök meg
felelő használatában pedig 4,22-es 
ádagot értek el. Legrosszabb átlagot 
(3,81) az érdeklődést felkeltő, is
meretterjesztő előadásmódra kap
ták. A véleményezők 67,4%-a sze
rint oktatójuk mindig pontosan 
tartja meg óráit és csak 6%-a véli 
úgy, hogy tanáruk rendszeresen nem 
tartja be az órai időkeretet.

Köszönet az adatokért Salamon 
Gábornak.

Bakonyi Zoltán

Közgaz
A  B udapesti C orvinus E gyetem  kö zé le ti és ku lm rális Ű rlapja * ¥ * « « * *  * * * # 1093 B éd tp m , Fővára tér 8. T t/tfm  4S2-5176 B m n t agnes.szekeres@ uni-corvinus.hu 
Megjelenik szorgalmi időszakban havonta Kiadja: a Budapesti Corvinus; Egyetem rektora Nyomdai kivitelezés: Grafika Press Zrt. TSSN:0230-7529

Készült a Budapesti Corvinuis Egyetem Egyetemi Hallgatókért Kht., a BKTE Alapítvány és a Külügyminisztérium támogatásával. 
Főszerkesztő: D. Szekeres Ágnes Hirdetésfelvétel: Budapesti Corvinus Egyetem Egyetemi Hallgatókért Kht. Telefon: 482-5080

E-mail: attila.csaba@ uni-corvinus.hú

• Rova/vazatők: Nagv-Szilitsán Eszter (közélet-köztér), Bernáth Zsófia (kultúra), Vári Sára (határok nélkül). Király Annamária (szabadidő) 
E  számunk munkatársai: Bak Zsófi, Bakonyi Zoltán, Bernáth Zsófi, Bernsehütz Mária, Czikora Tamás, Gál Péter, Gálfi Lüla, Hegedűs 
Éva, Király Annamária^ Kovács Márk, Kurucz Máté, Kraft Anikó, Nagy-Szilitsán Eszter, Radó Nóra, Pulics Kitti, Szerencsi Ágnes, 
Szerényi Szabolcs, Vadász Eszter, Vágó Péter
Fotó: Nehéz-Posony Kata, Exner Tamás Tipográfia: Lorentz Attila Tördelés: Balogh Katalin

Lapunkat rendszeresen szemlézi Magyarország legnagyobb médiafigyelője az

» O B S E R V E R «
BUDAPEST MÉDIAFIGYELŐ KFT.

108 4  Budapest, Auróra u. 11. 
Tel.: 303-4738, Fax: 303-4744  
E-mail: marketing@observer.hu 
http://www.observer.hu

mailto:agnes.szekeres@uni-corvinus.hu
mailto:marketing@observer.hu
http://www.observer.hu


3. sz á m , 2007. á p r il is

H A L V E L

Máshol,
Bár az átlag hallgató a kitöltési 
statisztikák szerint -  egyetemi 
szinten 7 százalék(ü) -  nem tartja 
fontosnak tanárai véleményezé
sét, visszacsatolásként, az okta
tás színvonalának, minőségének 
biztosítékaként fontosnak, műkö
dőképesnek kellene lennie egye
temünkön is a HalVel-nek.

Bizonyára nagyon sok tényező játszik 
közre abban, hogy ilyen alacsony 
a kitöltési arány, talán a hallgatók, 
oktatók hozzáállását egyaránt meg 
kellene változtatni a célok elérése 
érdekében, először is nézzünk 
egy olyan példát, ahol működik a 
HalVel, méghozzá önkéntes alapon, 
mégis jól.

Skóciában, az University of 
Abertay Dundee-n a hallgatóknak 
nem a félév végén, hanem már 
félév közepén van lehetőségük az 
értékelésre — így a tanár még tud 
változtatni az órák menetén, ha kell, 
és a diák még a félév lezárása előtt 
elmondhatja véleményét, ha valami 
nem tetszik neki. A' véleményezés 
nem interneten keresztül, hanem 
papíron történik -  a tanár beviszi az 
órára a 7-8 kérdésből álló kérdőívet, 
a diákok kitöltik és egy héten belül 
kiértékelik a beérkezett anyagokat. 
Ahogy megtudtam, a kitöltés ál
talában közel 100 %-os, mivel az 
órákon van jelenléti ív, így csak 
az nem tölti ki, aki éppen beteg, 
vagy valamilyen sürgető ügye miatt 
hiányzik. Azonban egyetemünk 
méretéből adódóan ez a megoldás 
valószínűleg csak a nyelvi órák, 
valamint a testnevelés órák esetén

máshogy
jöhetne szóba, hiszen ezek amúgy is 
speciálisabb kérdőívet igényelnének 
és egy-egy kurzus esetén kevesebb 
hallgatóval kell számolni.

Azonban bizonyára mindenki 
szívesebben töltené ki a HalVelt, 
ha látná valamilyen kézzelfogható 
eredményét, hiszen eddig -  mivel 
a véleményezés mértéke sosem 
érte el az 50%-ot, amely mellett 
nyilvánosságra lehet hozni — a 
kérdőív kitöltése után az átlag 
egyetemista semmit nem tudhatott 
arról, hova kerülnek, ki olvassa, 
eljut-e az adott oktatóhoz, stb.

Az ELTÉ-n idén vezették be 
az oktatók, órák értékelésére új 
rendszerüket, mely az ETR-ből 
érhető el, egy előreugró ablak 
figyelmeztet a kitöltésre és a 25%- 
os kitöltési arány elérése esetén már 
megtalálható a kurzus értékelése 
az egyetem honlapján — így a 
későbbiekben órákra jelentkezők 
ezen információ birtokában választ
hatnak kurzusokat.

A legfontosabb szerintem 
azonban mindenképpen az, hogy 
a diákoknak lehetőségük legyen 
értékelni az oktatókat úgy, hogy 
konstruktív módon segíthessék 
munkájukat. A HalVel egyfajta 
kommunikációs csatornát nyithatna 
tanár-diák között, fórumot a 
problémák orvoslására, ha megfelelő 
számban töltenék ki, ha a kitöltők 
kapnának információt az addigi 
eredménytől, ha megváltozna a 
hozzáállás oktatók, diákok részéről 
egyaránt. Egyelőre túl sok a feltételes 
m ód...

Radó Nóra

Az alapító elismerése

Egyetemünk Szenátusának határo
zata alapján az Egyetemért emlék
érmet nyújtotta át Dr. Hrubos 
Ildikó oktatási rektorhelyettes 
asszony az oklevéllel együtt Dr. 
Reinar Lüdeke professzor úrnak, 
a DSG passaui tudományos igaz
gatójának, a DSG egyik alapító 
tanárának nyugdíjba vonulása alkal
mából magasszíntű oktatási tevé
kenységének elismeréséül

A húsz végzős közül 10 hallgató 
ment a kettős diploma program 
keretében április elejei indulással két 
szemeszterre Passauba.

Az idei Helmut Schmalen 
ösztöndíjat a végzősök legjobbika, 
Forgács Angéla kapta.

Dr. Konrad Mußenbrock úr, az 
ELMŰ Rt vezérigazgatója ugyan
csak egy kétszemeszteres ösztön
díjat ajánlott fel, melyet pillanatnyilag 
Dr. Simon Judit igazgatónak adott 
át, s a napokban kiválasztásra kerül, 
hogy ki az, aki a végzősök közül ezt 
az ösztöndíjat kapja.

Helmut Schmalen Plakettet 
kapott a Lidi Magyarország Kft, 
melyet Bednárik Péter HR igazgató 
vett át a vállalat nevében a Német 
Nyelvű Gazdálkodástudományi 
Képzési Központ (DSG) részére 
2006. évben nyújtott szakképzési 
hozzájárulásból nyújtott fejlesztési 
támogatásért.

Vadász Eszter

Az Unió nagy lehetőség számunkra
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folytatás az 1. oldalról
A visszaemlékezésekből érdekes 

kép rajzolódott ki, milyen dilemmák, 
kétségek merültek fel a folyamattal 
kapcsolatban.

— Számtalan tanulmány, könyv fém
jelei Tanár Ur Európai Uniós kutatásait, 
munkáját. Pontosan mióta foglalkozik, a 
nyugat-európai integrációval.?

— 1965 óta, tehát most már 
több mint negyven éve. Az első 
egyetemi jegyzetem 1968-ban jelent 
meg, amiből ma nincs egyetlen pél
dányom sem.

írtam az integrációról legalább 
négy könyvet, kettőt angol nyelven, 
olyan 20—30-nak társszerzője is va
gyok, és aztán a cikkek száma is 200 
fölött van, ezeknek legkevesebb a 
fele idegen nyelven íródott. Jó részük 
nem Magyarországon kiadott idegen 
nyelvű munka, hanem különböző 
országokban jelent meg Thaiföldtől 
kezdve Angliáig, Franciaországig, 
Olaszországig.

—Jelenleg is kutat a témában ? Esetleg 
egy újabb könyvön dolgozik?

— Igen. Most egy globalizációval 
foglalkozó könyvön dolgozom. Én a 
globalizációt szintén integrációként 
definiálom, tehát van globális in

tegráció és regionális európai integ
ráció. A globális kihívásokról szóló 
könyvben három fejezetét írtam, 
melyek közül az egyik tulajdon
képpen felvázolása annak, hogy a 
70-es évektől kibontakozó globális 
integrációs folyamatnak mi a lényege, 
mik a jellemzői, mi a hatása, és milyen 
reformok következnek belőle. A 
magyarországi reformok kapcsán 
egy fejezetben foglalkozom az 
oktatás, egészségügy, a költségvetés 
és a kormányzás reformjával. A 
reform kapcsán a mester fokra 
szeretnék készíteni egy tankönyvet 
(tovább fejleszteni az Európai 
integráció gazdaságtana könyvem) 
Globális és regionális integrációk 
gazdaságtana címen.

-  Megosztana az olvasókkal egy sze
mélyes élményt az Unióval kapcsolatban?

— 40 éve, 1967-ben voltam elő
ször Brüsszelben. Onnan átutazni 
Párizsba egy jó négyórás út volt, 
a határon vámosokkal és útlevél
ellenőrökkel. Ma nincs semmilyen 
ellenőrzés, az út a szupervonattal 1 
óra 20 perc, csaknem annyi, mint 
az Egyetemről utazni Kőbányára és 
vissza.

Akkor a monetáris integráció

mellett az agrárpolitika iránt érdek
lődtem -  akkoriban, mint elmond
ták, körülbelül öt ember volt össze
sen, aki értett ehhez.

— Ennyi tapasztalattal gazdagabban 
és ótven uniós év távlatából mit üzen 
Tanár Ur a mai fiataloknak, nekünk, 
egyetemistáknak ?

— Az Unió nagy lehetőség. Van 
új hazánk, 27 ország különböző kul
túrával. Ezekkel a honfitársainkkal 
nekünk kommunikálnunk kell, eh
hez pedig nyelvtudásra van szükség. 
És van egy tudástársadalom, ahol 
jó szaktudás kell. Ha valakinek van 
jó szaktudása, tud nyelveket, akkor 
ebben az Unióban boldogulni lehet. 
De ezt keresni kell; a karrier, a jólét, 
a boldogság nem hullik az ölünkbe, 
arra fel kell készülni.

Én úgy szoktam mondani, hogy 
az „itthon” egy kisebb szoba. Mi most 
egy nagyobb terembe kerültünk, en
nek a nagyobb teremnek több sarka 
van, érdekesebb, több mindent lehet 
találni, és talán nagyobb az esély, 
hogy valaki az egyéni ambícióit, 
egyéni kedvteléseit, az egyéni vágyait 
ki tudja elégíteni. A lehetősége meg
van rá. Ezt kell megragadni.

Szerencsi Agnes

HAElAEiE reform

Önkéntes alapon — felelősséggel
Az oly sokat bírált Hallgatói 
Véleményezés (HALVEL) jelen
tős reformok előtt áll. Ezekkel 
kapcsolatban kérdeztem Reizer 
Balázst, a Hallgatói Önkormány
zat tagját.

— Milyen változtatásokat terveztek a 
Hallgatói Véleményezés rendszerében?

— Szeretnénk kisebb változtatá
sokat a régi kérdőíveken, ésszerűbbé 
tenni a kérdéseket, kizárni az esetle
ges ismétlődéseket. Az Idegen Nyel
vi Központ segítségével új kérdőívet 
állítunk össze a nyelvi tantárgyakról, 
és a Testnevelési és Sportközpont
tal pedig új testnevelési-kérdőívet. 
Valamint vissza szeretnénk térni a 
táblázatos kitöltési formához, hogy 
még gyorsabb és áttekinthetőbb 
legyen a hallgatók számára.

— A z  oktatók véleményezésével 
kapcsolatban terveytek-e változtatást?

— Igen, hiszen volt egy-két 
kellemetlen dolog ezzel kapcso
latban, például többszöri kérésre 
sem pontosították az oktatói név
sorokat, így egyes tantárgyak ok

tatóit egyszerűen nem lehetett vé
leményezni, mert nem szerepeltek a 
Neptunon. Erre nagyobb hangsúlyt 
szeretnénk fordítani.

— A z  Év Oktatóját nyilvánosságra 
lehet hozni, egyéb adatokat pedig nem?

— Az Év Oktatója mindig egy 
személy és egyvalaki pozitív kiemelé
se mindenképpen jobb, mintha a 
kis részvétel miatt torzult adatokat 
hoznánk nyilvánosságra. Másrészt 
pedig ez közvetve népszerűsíti a 
Hallgatói Véleményezést is amellett, 
hogy egy oktató munkáját díjazzuk. 
Egyébként ezt a díjazást teljes mér
tékben támogatjuk.

— M i a véleményed az esetleges 
kötelezővé tételről?

— Először is a Hallgatói Véle
ményezésnek mindenképpen önkén
tesnek kell lennie. Másodszor pedig 
fel kell ismerni, hogy ez mind az 
oktatóknak, mind a hallgatóknak 
egyaránt előnyös. Ki kell alakítani 
az egyetemen egy olyan légkört, 
ahol mindenki felelősségének érzi 
azt, hogy döntsön, illetve kifejt
se véleményét. A mi munkák

alapvetően az, hogy megtaláljuk 
azokat az utakat és módokat, amik 
segítségével a HALVEL beépül 
a köztudatba. Szeretnénk elérni, 
hogy  a nyilvánosságra hozatal fel
tétele ne 50%, hanem 30% legyen. 
Véleményünk szerint az eredmény 
így sem lesz torzított, viszont 
nagyban megnövelhetné a hall
gatók kitöltésbe vetett bizalmát, 
hiszen az általuk megadott adatok 
nyilvánosságra kerülnek.

— Igaz-e, hogy a H ALW EE belső, 
szervezeti átalakulás előtt is álfí

— Igen. Az egész kezdeményezés 
abból ered, hogy az egyes EHÖK- 
üléseken rengeteg időt elvesz a 
HALVEL megtárgyalása, így a 
közeljövőben létre kívánunk hozni 
a HOOK-ön belül egy külön 
HALVEL-bizottságot, melyben az 
egyetem minden kara képviseltetné 
magát. így sokkal könnyebben tudjuk 
majd összehangolni a Hallgatói Vé
leményezéssel kapcsolatos munkát 
az egész egyetemen.

Bakonyi Zoltán

Stratégia 2x8 óra alatt
Nyolcadik alkalommal került 
megrendezésre az Országos 
Esettanulmány Verseny az egye
tem Vezetéstudományi Intéz
ete és az EVK Szakkollégium 
szervezésében. A verseny Ma
gyarország egyik legrangosabb 
gazdaságifelsőoktatásiversenyévé 
nőtte ki magát.

A csapatok 9 magyarországi és 
3 határon túli egyetemről érkeztek. 
Az idei esetet Hortoványi Lilla 
és Szabó Zsolt Roland írták, a Ve
zetéstudományi Intézet PhD hall
gatói, témája az Oracle Hungary 
Kft. volt. A versenyzőknek a cég stra

tégiájára kellett javaslatot tenniük, 
majd az AAM Vezetői Informatikai 
Tanácsadó Zrt, Accenture Kft, 
Axel Springer Kft, The Boston 
Consulting Group, Budapest 
Bank Nyrt, Capitol Consulting 
Group, EDS Magyarország Kft, 
Erste Bank Nyrt, Gazdasági és 
Közlekedési Minisztérium, IFUA 
Horváth&Partners, Magyar Tele
kom, Oracle Hungary Kft, OTP 
Bank Nyrt, Richter Gedeon 
Nyrt, Roland Berger Strategy 
Consultants vezetőiből álló zsűri 
előtt prezentálniuk. A döntőbe 
a veszprémi Pannon Egyetem, a

Miskolci Egyetem és a Budapesti 
Corvinus Egyetem csapatai ju
tottak.

Első helyen a Budapesti Corvinus 
Egyetem csapata végzett, második 
lett a miskolci csapat, harmadik 
helyen pedig a veszprémiek végeztek. 
A nyertes csapat tagjai: Baur Eszter, 
Gyuris Zsolt, Kókai Zsuzsanna és 
Lángfalvy Anna. Zsolt és Eszter 
másodszor tagja a győztes csapatnak. 
Az Oracle különdíját a győri Széc
henyi István Egyetem csapata kapta.

Az idei főszervezők Reményi 
Dóra és Schneider Júlia voltak.

Czjkora Tamás
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Az új Neptunt meg kell szoknunk
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A régi Neptunnak már február 
23-án búcsút intettünk, az újjal 
március 12-e óta találkozhatunk. 
Elsősorban a külsején látjuk, 
hogy megváltozott a Neptun, 
a belső változásokat majd foko
zatosan fedezzük fel.
A Neptunos ügyek vezetőjét, 
Lévayné Lakner Máriát kérdez
tem az újításról.

— Miért volt szükség a% átállásra ?
— A Neptunt üzemeltető szoft

vercég folyamatos fejlesztéseket 
hajt végre, és így minden Neptunt 
használó intézménynek előbb vagy 
utóbb be kell vezetnie a Neptun 
legújabb verzióját, a Neptun.Net-et.

A céggel egyetemünk több mint 
tíz éve áll kapcsolatban, a kezdetek
kor mi voltunk a tesztintézmény. 
Most azonban már előttünk elkezd
ték használni az új típust több helyen, 
köztük a Budapesti Gazdasági Fő
iskolán (BGF) és a Budapesti Mű
szaki és Gazdaságtudományi Egye
temen (BMGE) is.

— Elekben a^inté^ményekben milye
nek a tapasztalatok?

— A BGF-en már egy éve műkö
dik az új rendszer, és onnan csak pozi
tívak a visszajelzések, a BMGE-n 
azonban a vizsgajelentkezésnél 
adódtak gondok.

A Corvinus Egyetem tanult a 
tapasztalatokból. Az előkészületek

már közel egy éve, tavaly május 
óta folytak, ebből is látszik, hogy 
esetünkben a váltás nem volt gör
dülékeny.

Nehezítette az átállást, hogy 
az intézmény két campusból áll, és 
még campusokon belül is vannak 
eltérések a karok között és a régi 
rendszer két elkülönült adatbázissal 
működött.

— Mennyibe került ez az egyete
münknek?

— Elvileg ez semmibe sem került, 
hiszen a szoftvercég újítása történt 
csupán a növekvő elvárásoknak meg
felelően, de gyakorlatilag a működ
tetés pont az újítások miatt többe fog 
kerülni. Nem is beszélve a beoktatás, 
üzemeltetés egyéb költségeiről.

— Miben más ez a Neptun, mint a régi?
— Teljesen más szemléletű a 

két Neptun. Az eddig elkülönült 
két adatbázis (BKÁE+KEK) 
egybeolvadt. A felülete WEB-es, 
menü-struktúráján jól látszik, 
hogy többet tud, mint a régi. Az 
új Neptun esetében a tanszéki és 
a tanulmányi osztály ügyintézése 
is jobban szétválik. Ez hosszú 
távon kedvező, hiszen több üzenet, 
részeredmény küldésére is alkalom 
nyílik. A legkonkrétabb változás 
talán a pénzügyeket érinti. A régi 
Neptun pénzügyi modulját csupán 
a budai campus használta -  csekkek 
nyomtatására. A mostani modul

az elvárásoknak jobban megfelel, 
beépített lehetőség van bankkártyás 
fizetésre, e-számla kiállításra, így 
például az esetleges utóvizsga 
díjak befizetésére akár internetes 
átutalással is. Ez a lehetőség ter
mészetesen most még nem él, ehhez 
hosszabb felkészülési időre van 
szükség.

— A  tanulmányi előadóm jelezte, hogy 
nem tudja lezárni az előző félévet, így 
sokan nem kapnak időben ösztöndíjat.

— Valóban, azoknak a hallga
tóknak, akiknek az átlagát nem 
határozták meg a régi Neptun- 
zárásig, azoknak csúszik az ösztön
díj utalása, de ez a probléma a 
napokban megoldódik. Az azonban 
tény, hogy a jegybeírás és a zárás 
bonyolultabb az új rendszer keretei 
között, de ezt igazán majd csak a gya
korlatban láthatjuk., A tanszéki ad
minisztrátoroknak és a tanulmányi 
előadóknak az oktatása megtörtént.

— Lezajlott már a terhelés tesztelése. 
M ik a visszajelzések?

—Igazán jó eredmények születtek. 
Általában a tárgyjelentkezések a leg
zsúfoltabbak, majd az első igazi 
hajrá után vonhatunk le bármilyen 
következtetést.

Azt, hogy ez a megváltoztatott 
forma jobb-e vagy sem, úgyis hall
gatók döntik majd el.

Bernáth Zsófi

3. szám, 2007. április

Vércukormérés és egészségfelm érés az 
Egyetem en

Az Erős Antónia által alapított Egy csepp figyelem Alapítvány a cukorbetegség 
korai felismeréséért küzd immár két éve. 2005-ben elindították a 
patikai vércukorszint mérést. Akkor 55 gyógyszertárban kezdték meg a 
méréseket, ma már országszerte több, mint 450 narancssárga felkiáltó 
jellel megjelölt patikában mérheti meg bárki a gyógyszerész segítségével a 
saját vércukorszintjét.

Az Alapítvány 2006-ban száz középiskolának adományozott vér- 
cukormérőket, munkatársai különböző rendezvényeken mértek ingye
nesen vércukrot, mint például a Sziget fesztiválon, a szegedi kajak
kenu Világbajnokságon vagy a budapesti Öttusa Európa-bajnokságon. 
Közreműködésükkel csaknem 80 ezer ember vércukrát ellenőrizték egy 
év alatt, és több ezer család vett részt az „Egy csepp Világnapon” a SYMA 
Rendezvényközpontban 2006. novemberében. A patikai programban 
több ezer embernek volt magasabb a vércukra a kívánatosnál, közülük 
több száznál diagnosztizáltak később ez alapján diabéteszt.

Az Alapítvány idén folytatja programjait. Mivel a cukorbetegség 
kialakulása egyre gyakoribb fiatalok körében (ma egymillió ember, azaz 
minden tizedik magyar érintett), hat egyetemen végeznek felmérést, 
és próbálnak segíteni abban, hogy minél több fiatal éljen egészségesen. 
Ennek érdekében mind a hat egyetemre kérdőíveket küldenek a következő 
hetekben, amelyben a diákok életmódjára, étkezési szokásaira, egészségi 
állapotára kérdeznek rá. Miután az egyetemisták kitöltötték a kérdőívet, 
ingyenes egészségnapon vehetnek részt, ahol néhány nagyon fontos, 
az egészséget meghatározó adatot felvesz az alapítvány a már kitöltött 
kérdőívre önkéntes alapon, név nélkül. Ilyen adat a testmagasság, testsúly, 
vércukorérték, vérnyomás, has körfogat. Miután mind a hat egyetemen 
megtörténik az adatfelvétel, szakemberek összesítik és elemzik az 
eredményeket, hogy aztán 2008-ban publikálják az azokat.

A Budapesti Corvinus Egyetemre 2007. április 16-17-én érkeznek 
meg a kérdőívek, amelyek kitöltésére egy hét áll rendelkezésre. Az 
egészségnap április 24-én 11 órakor kezdődik a Zsibongóban. A mérések 
mellett ingyenes tanácsadás is lesz, valamint csökkentett kalória tartalmú 
pizzakóstoló, és akinek kedve van, megismerkedhet egy új, dohányzás 
leszoktató programmal is.

Töltsd k i a kérdőívet, és gyere el az egészségnapra!
Szánj eg)' csepp figyelmet egészségedre!

\ ______________________________________________________ J

Eltévedtél, 
éhes vagy?

Az „Északi Büfé"
a II. előadóval szemben, 
szé les  választékkal, - 

szendvicsek, 
pizzák, 
pékáru, 
sütemények, 
üdítők, 
kávék, teák - 

gyors kiszolgálással 
és barátságos árakkal vár 
Téged!

hétfő-csütörtök 07.30-19.00 óráig 
péntek 07 .30 - 16.00  óráig 
szombat 08.00-14.00 óráig

I—
LLJ

Corvinus ajándéktárgyak
Mappák (új- gumis, új- gyorsfűző)
Jegyzettömbök (új- öntapadó, A/4) 
írószerek (ceruza, toll, tolikészlet)
Pólók (férfi és női)
Bögrék stb.
(rendezvényekre egyedi feliratozással is megrendelhetők)

Papír-írószer termékek 
Fénymásolás, spirálozás és nyomtatás
Látogasson meg a weben a www.uni-corvinus.hu/ebolt címen, 
vagy személyesen a Fővám téri Zsibongóban a III. előadóval szemben! 

hétfő-csütörtök 09.00-16.00 óráig, péntek 09.00-14.00 óráig 
Tel.: 482 5105 E mail: egyetemibolt@uni-corvinus.hu

C S ^ A / / / o

http://www.uni-corvinus.hu/ebolt
mailto:egyetemibolt@uni-corvinus.hu


3. s z á m , 2007. á p r il is KÖZTÉR K ö z g a z d a 5

L elassu lt a „Latinon L u m a  ”?

Kevesebben dolgozunk, többet
Hol tart ma Magyarország 
gazdasága, 16 évvel a rendszer- 
váltás után, és 2 évvel az Európai 
Unióhoz való csatlakozás után?
Ez a kérdés állt a középpontjában 
annak a kerekasztal-beszélgetésnek, 
amelyet az idén 20 éves Széchenyi 
István Szakkollégium rendezett. 
A válaszokat Csaba László (CEU, 
egyetemi tanár), Kupa Mihály (volt 

■ pénzügyminiszter), Oblath Gábor 
(MNB, Monetáris Tanács tagja) 
és Simor András (MNB, Elnök) 
próbálták megadni. Elsőként Oblath 
Gábor szolgált magyarázattal, 
s ebből kiderült: hazánkban az 
egy főre eső bruttó hazai termék 
(GDP) a fejlett EU-tagállamok 
ádagának még mindig csak 63%- 
a, azonban ezt jóval kisebb 
foglalkoztatási rátával érjük el, mint 
nyugati szomszédaink. A népesség 
arányában tehát kevesebben dol
gozunk, de — az egy dolgozóra

vetített munkaórákban számítva
— többet, mint az ádagos európaiak. 
A munkaerőpiaci aktivitáson túl 
másik nagy problémánk — emelte 
ki Kupa Mihály — a vállalati szer
kezet torz volta: túl kevés a kö
zépvállalat, a gazdasági fejlődés 
motorja csupán néhány, döntően 
multinacionális vállalat, valamint 
rengeteg a kis- és mikrovállalat. 
Ezen kívül az állami túlköltekezés
— ahogyan Csaba László és Simor 
András is hangsúlyozták — további 
terheket jelent a gazdaság számára, 
hiszen a fokozódó eladósodottság 
elriasztja a külföldi befektetőket 
és bizonytalan környezetet teremt. 
Ezzel szorosan összefügg a sta
bilitás és a kiszámíthatóság hiánya 
(pl. az adózási, szabályozási kör
nyezet tekintetében), melyet töb
ben fejlődésünk fő gátjaként emlí
tettek. Ezek előfeltétele, hogy 
közmegegyezés legyen bizonyos

közgazdasági alapvetésekről, közü
lük is elsősorban arról, hogy csak 
az ország termelési lehetőségeit fi
gyelembe véve költekezzünk.

A stabilitás és a többletnövekedés 
egyik fontos forrása lehet a közös 
valuta, az euro bevezetése. Az ehhez 
szükséges maastricht-i kritériumok 
teljesítése szempontjából azonban 
hazánk a régióban sereghajtó, rá
adásul a minél sikeresebb eurobe- 
vezetéshez az előírt kritériumok 
teljesítésénél többet is kellene 
tennünk: ahogyan többen fogal
maztak, „kulturális” téren is euró
paivá kellene válnunk. Az állam 
részéről ez elsősorban azt jelenti, 
hogy nem ígér olyat, amit később 
nem fog betartani, másrészt amit 
tesz, azt kellően jól készítse elő és 
kommunikálja. A magánszférának 
is fejlődnie kell, nevezetesen az 
(adó)fizetési morál, a szerződések 
pontos betartása terén.

Gál Péter

Független Koszovó?
A Védelemgazdasági Tanszék 
március 21-ére hirdette meg 
előadását, egy lehetséges új 
balkáni ország születésével kap
csolatban.

Juhász József, az ELTE Kelet- 
Európa Története Tanszék egyetemi 
docense részletesen kifejtette a 
Szerbiából kiszakadni vágyó terület, 
Koszovó történetét és a szerb és 
albán nép régóta tartó konfliktusát. 
A szinte mindig egy államba tartozó 
két terület sohasem tudott a közös 
fejlődés útjára lépni, a kulturális 
eltérések már a török hódoltság 
idején megmutatkoztak. A szerb 
elnyomás 1998-ban csúcsosodott 
ki, amikor Milosevics meghirdette 
népirtó programját az albánok 
ellen. Közel egymillió üldözött 
menekült a környező országokba. 
A szerb reguláris hadsereg által 
elkövetett tömegmészárlásokat 
csak a NATO beavatkozása állította 
meg. 1999 júliusában sikerült 
békét kötni, melynek értelmében, 
minden közigazgatási és katonai 
erőnek ki kellett vonulnia Koszovó 
területéről, de maga a tartomány 
Szerbia része maradt. Az ENSZ

adminisztratív szakértői segítettek 
az új vezetés kialakításában, a béke 
fenntartását pedig a NATCÍ 16000 
fős nemzetközi csapata vállalta 
magára. Megalakultak a politikai 
pártok, sikerült demokratikus vá
lasztásokat kiírni, és a pristinai 
parlamentben minden kisebbség 
képviseltetni tudta magát.

Dr. Nógrádi György, egyete
münk Védelemgazdasági Tanszé
kének egyetemi tanára Koszovó 
függetlenségének nemzetközi meg
ítélését részletezte. Többféle érdek- 
csoport feszül egymásnak: a nyugat
európai országok megpróbálják 
politikai és gazdasági hatókörükbe 
vonni az ifjú balkáni államot, de 
ez sérti Szerbia, és Oroszország 
térségbeli pozícióit. Sokan amiatt 
is aggódnak, hogy a függetlenedő 
államok a térség politikai insta
bilitásához vezethetnek. A több
nemzetiségű államok attól félnek, 
hogy ez a területükön lévő nép
csoportokat felbátorítja saját függet
lenedési törekvéseire. Ennek egyik 
bizonyossága a 2001-ben macedóniai 
albánokáltalkirobbantpolgárháború, 
de nemzetközi következménye nem 
maradt. De a népek önrendelkezési

jogáról nem helyi szinten döntenek, 
csakis a nagyhatalmak beleegyezése 
szükséges.

Dr. Padányi József ezredes, 
a Zrínyi Miklós Nemzetvédelmi 
Egyetem tanára a terület katonai 
felosztásáról, és a magyar szerep- 
vállalásról beszélt. 450 magyar, 
vagyis minden második- katonai 
szakember dolgozik ebben a kon
fliktusövezetben, feladatköreik kö
zött főképp a stratégiai pontok elle
nőrzése, illetve az utak biztosítása 
állnak. Az országban nagy problémát 
jelent a klánok jelenléte, amelyek 
főleg fegyver- és drogcsempészettel, 
leánykereskedelemmel foglalkoznak. 
Nem csekély kihívás számukra a 
visszatelepülő szerb családok oltal
mazása, a szerb és ortodox mű
emlékek védelme.

A napokban kezdődik Koszovó 
függetlenségéről a vita az ENSZ 
Biztonság Tanácsában, de kérdéses, 
mikor lehet eredménye az ügynek. 
Bizonytalan az is, mennyire lehet 
életképes egy gyenge erőforrásokkal 
rendelkező állam, illetve mennyire 
tud beilleszkedni a szomszédos or
szágok életmenetébe.

Kovács Márk

Piknikez(z)ünk az Ekésekkel
Közös pikniket rendez május 
3-án és 4-én az ELTE TáTK és 
a BCE TK HŐK azért, hogy a 
karok életét interaktívabbá tegye, 
közelebb hozza a B A-s hallgatókat 
az egyes tudományágakhoz ér
dekes előadások révén. Ha jól 
sikerül, hagyomány lesz belőle.

„Tekintettel lévén arra, hogy az 
eddigi hagyományos képzésekkel 
ellentétben a BA-s képzés csak 
3 éves, és a diákoknak már az 
elején kell szakosodniuk, úgy 
gondoltuk, hogy megpróbáljuk 
kicsit részletesebben bemutatni a 
különböző társadalomtudományi 
szakokat, ezzel is segítve a diá
kokat a tájékozódásban” meséli 
Lénárt Éva, közgázos szervező. 
„Igyekeztünk minél szélesebb 
körben • bemutatni a szakokat, 
meghívtunk szakkollégiumokat

is, könyvkiadókat. Fontos volt a 
diverzitás, mind az előadók mind 
a hallgatókat illetőleg, ezért minél 
több egyetemen szeretnénk hirdetni 
a pikniket, budapesti és vidéki 
egyetemeken is, hogy minél többen 
jöjjenek el” folytatja.

A rendezvényre az az ELTE 
Pázmány Péter sétány 1/a-beli 
épületében kerül majd sor. Május 
3 (csütörtök) a különböző szekciók 
bemutatásaira fog koncentrálni, az 
előadás címek között találhatjuk 
az „Online közösségi terek”-et, 
a „Hajléktalanság, egy kicsit más 
szemmel”-t az Általános szociális 
munkás szekcióban, a „Választás 
vagy amit akartok” címűt pedig 
a Politológiai szekcióban. Ezen 
kívül lesz még szó „Az Állami 
jövőbeni szerepe(i) és feladata(i)”- 
ról, az egészségügyi reformról, az 
amerikai elnökválasztásról, és még

sorolhatnánk. Másnap szakkollé
giumok és egyéb egyetemi diák- 
szervezetek kapnak lehetőséget arra, 
hogy bemutatkozzanak.

„De nem minden lesz ennyire 
komoly, tervezünk csocsó ver
senyeket és teaházat is” teszi hozzá 
Éva. Piknikezni elvileg majd az 
egyetem füves részén is lehet, de 
nem ez a lényege, magyarázza. 
„A piknik ödet onnan jött, hogy 
ahogy az ember kiteríti az étkeket 
a piknikes takaróra, úgy terítjük ki 
mi a szakokat, hogy mindenki jól 
szemügyre vehesse őket, és egy 
tisztább képet kaphasson arról, 
hogy pontosan miről szólnak.” 
Egy előnye mindenképpen van 
az egyetemi épületen belül tartott 
pikniknek: az eső nem tudja olyan 
könnyen elmosni.

Kraft Anikó

-----------------------------------------------------------Á
Impresszió

Kis m ese nagy tanulsággal
Általános alsóban volt egy osztálytársam: Norbi. Nem volt egy zseni a srác, 
de az életrevalóságával sosem volt probléma. Vegyük pl. a memoritereket. 
Norbi fiú szerintem egyet sem tanult meg, viszont hamar rájött, hogy 
nagyon sok vers kezdősora azonos a címével, és a jóságos Kati néninél a 
karó megúszásához az is bőven elég, ha töprengő arccal többször elismétli a 
költő nevét és az ominózus első sort, mintha becsületesen megtanulta volna 
az egészet, csak hát valahogy pont nem akarnak beugrani a részletek... Az 
egyébként zseniális módszer azonban egyszer jégre vitte a fiút. A Petőfi 
Sándor(l): Himnusz; himnusz, himnusz c. produkció sajnos már Kati 
néninél sem működött. Ez azonban mit sem von le Norbi érdemeiből, 
mert próbálkozni mindig szabad, sőt kell is, legfeljebb nem jön be...

A fehérhajú kisfiú az 1-es villamoson
A minap este tíz körül megszólalt egy mobil a szinte üres villamoson. 
Az Indiana Jones-filmek ismert dallama volt, ami mindig akkor csendült 
fel, mikor Indy éppen sikeresen legyakott valakit. Az illető, aki mosolygó 
arccal legalább egy percig hallgatta a zenét, mielőtt felvette, egy hetven 
körüli, viszonylag jól szituált öregúr volt, egy szocializmusból örökölt 
aktatáskával. Boldogok, akik sosem nőnek föl egészen, mert ők megőrzik 
arcuk mosolyát...

E t expecto resurrectionem mortuorum
Eperjes. Néhány magasabb sírkő kilátszik a temető kerítése fölött. Rajtuk 
száz, kétszáz éve élt emberek nevei. Németek, magyarok, szlovákok. Az 
egyiken csak egy felirat, magyarul: Föltánadunk.
Amen, amen.

Athos, Porthos, Aramis és a gyorsuló világ
A téli szünetben végre elolvastam A hálom testőrt, úgyhogy a kétkötetes 
szépség megy vissza a szekrény tetejére a haverok közé; benne alkalmi 
könyvjelzőmmel: egy jeggyel a váci múmiákat bemutató kiállításra. Ér
dekes.. . A könyv hatvanegyes kiadású, a jegy kétezerhatos, színes, vonal
kódos, automata által nyomtatott, rajta a múzeum webcíme... Vajon ötven 
év múlva mi mindent fogunk használni, amit per pillanat elképzelni sem 
tudunk? (És a lényeg: Vajon öregpapaként fogom tudni kezelni őket?)

Ego
Az egészséges önértékelés fontos dolog: a hatoslottó már megint nem 
találta el a számaimat.

Károlyi-kert (kivonatolttantárgyi adatlap)
Tárgy megnevezése: Látogatások a Károlyi-kertben. A tantárgy 
meghirdetésének gyakorisága: tavaszi félév. A hallgató egyéni munkával 
megoldandó feladatai: végigsétálni a Királyi Pál utcán, a jogi karnál 
jobbra fordulni, aztán a Károlyi-palota mentén megtett néhány méter 
után befordulni a kertbe, leülni egy szimpatikus padra, minél messzebb 
a homokozótól. A tantárgy szakmai tartalma: A kurzus gyakorlati óráin 
a hallgató Budapest egyik legkellemesebb parkjának hangulatát élvezve 
zavartalanul beszélgethet barátaival/barátnőivel, elgondolkodhat élete 
kisebb és nagyobb kérdésein, esetleg gyümölcsöző szakmai és egyéb 
kapcsolatokat létesíthet a folyton a helyszínen tartózkodó joghallgatókkal. 
Katalógus nincs, de a részvétel az optimális életkedv elérése céljából 
feltétlenül ajánlott.

Két em lék Délvidékről
Szabadka. Mászkálok a főtéren, és élvezem a hangulatát: városháza, 
Zsolnay-kutak, színház, itt sétált hajdan Kosztolányi, mosolygós lányok 
cirill betűs óvszert osztanak... Vendégmarasztaló hely.

Al-Duna. Már majdnem teljesen sötét van, csak a folyó vize csillog,
, és egy-egy hétvégi ház ablaka világít, ahogy elsuhan mellettük a busz. A 
szállásunkra tartunk a partmenti kétsávoson, gyorsak vagyunk, ilyenkor 
erre már senki sem jár. Jobbra előttünk Galambóc vára, itt esett egyszer 
majdnem el Zsigmond, magyar király... Körülöttem már majd’ mindenki 
alszik, én csöndben bámulom a tájat az ablakon át: várrom, múlt, 
házacskák, víz, a túlparton hegyek, az út mentén fák. Hatalmas, titokzatos 
és gyönyörű a világ.

Gondolatok a kettes előadóban
Bizonyos előadások néha annyira inspirálóak, hogy hatásukra az ember 
egyenesen a lét alapkérdéseiről kezd elmélkedni. Pl. Újabban tényleg 
nehezebbek a sudokuk a Metróban, vagy ez már az öregedés?

Jó tanács férfiaknak
Mielőtt a Combino villamos ablakát tükörként felhasználva megigazítod a 
hajadat (és halvány mosollyal nyugtázod az eredményt) mindig ellenőrizd, 
hogy nincs-e az ablak mögött hét-nyolc (a kabátjukon lévő szalag alapján) 
érettségiző csaj, akik (neveltetésüktől és az általuk fogyasztott alkohol 
mennyiségétől függően) egészen a Blaháig vihognak és kacsintgatnak 
feléd. Én szóltam...

Vágó Péter

v_______________________________________ )
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A kiállhatatlan
A volt szocialista országok 
területéről roppant érdekes, mi is 
foglalkoztatja az észak-európaiak 
fantáziáját? A szalámiból készí
tett kerítés klasszikus példája ez a 
film. De olyan áttörő, durva a kép, 
a cselekmény, hogy felébressze 
még a legmélyebben alvó jóléti 
polgárt is. Rá kell döbbenniük 
az élet nem fenékig „jóléti”. 
Számunkra ezért érthetetlen, 
mert mi csak vért, pusztítást 
látunk...

Az izlandi síkság, olyan mintha a 
sivatag lenne — a maga egyhang
úságával, sivárságával, végtelen
ségével. De irdatlan hideg van. 
Poros kies a táj, sehol semmi, a nihil 
közepén vagyunk.

Elindul a sztori, hősünk munkát, 
lakást, fizetést kap. Mi sem, ő sem tud
ja, hol van, honnan jött, hová tart.

A fabula a falanszter metaforán 
alapul, megspékelve egy kis kafka-i 
abszurditással. Nos, miért is épp 
falanszter? Munkát, szállást rögtön 
kapott, sőt többször mégis kérdezik, 
hogy legyen-e kevesebb a munka? S 
kedvese is akadt. Az eddigi mérleg: 
munka, lakás, barátnő van, rend és 
tisztaság mindenhol. Mi kell még, 
merül fel a nézőben? Hol a bibi? 
Miért is jöttünk be?

Fokozatosan derül ki számunkra, 
hogy az elénk tárt világban az ételek

— italok íznélküliek, az alkoholtól 
nem rúgnak be a kocsmázók, ámbár 
fél fizetésüket otthagyják érte! A 
kocsmában, a wc-n ülve, valaki 
kiszól, úgymond beszól: Erezni 
akarok! Erezni akarom az ízeket, a 
szagokat! Arccal nem vállalja magát, 
csak cipőjét követjük a főhőssel 
együtt. Nem értjük nézőként, miért 
követi, talán bérgyilkos, és kihagy 
az emlékezete? Megoldásokat, ér
telmezéseket kreálunk, de a film 
pörög tovább. Másnap direkt levágja 
az ujját az iratmeghamisítóval. Nagy 
jajgatás, miegymás, néhányan a 
mosolynál is többre képesek, hogy 
kilépjenek a saját szürke eminenciás 
világukból. Vér mindenhol, minden 
vörös, jajgatunk, elfordulunk, többen 
azt kérdezik: Minek jöttünk ide? 
Aztán a következő napra visszanő 
a főhős ujja. Micsoda? És fordult 
egyet a film a nézőpontunkban —

visszagondolunk, horrorfilmet, vagy 
Edgar Ellen Poe-t sejtünk mögötte, 
de nem erről van szó.

Valahányszor megsebzi magát, 
szürke ruhás férfiak szállítgatják. 
Mert nem ez az első. Többször 
metró alá dobja magát, s megint 
jönnek a szürke fazonok. És még él. 
Újra él. Kezd felbomlani a kezdeti 
pozitív mérleg, nyűg minden. A 
felszínes kollégák, a tisztaság és rend, 
a sekélyes szerelem... Szétzúzza a 
szél a kártyavárat, s a szél a cipős 
wc-ben ülő férfi lakásából ered. 
Megkeresi, kérdezgeti, fenyegeti. 
Félnek, mert végre „tiltott” zenét 
hallanak, felismerik, hogy ugyanazt 
hiányolják ebből a világból... Az 
összeesküvéselmélet áldozataiból 
menekültek akarnak lenni. De el
kapják őket, főhősünket likvidálják. 
No happy ending.

Mit jelenthet A kiállhatatlan 
cím? NEM személyre szól, nem 
is a főhősre, hanem a VILÁGRA, 
amelyben élnek, bár szinte MIN
DEN megadatott, minden „jóléti”.

Bernschüt̂  Mária
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A vágy hullámvasuta
Általában, amikor az ember valamit 
nagyon vár, vagy valamit nagyon 
szeretne, akkor csalódik. Én kö
rülbelül három éve vettem a fejembe, 
hogy egyszer megnézem Tennessee 
Williams A vágy villamosát. N em  
tudtam ellenállni a kísértésnek, és 
a Budapesti Kamaraszínházban le
sétáltam a ruhatártól levezető lép
csőkön, átmásztam a színpadon, 
leültem és vártam.

Megérte. Igen, abszolút megérte ez a 
három év várakozás, megért volna még 
hármat, és nem túlzók. A darab elején 
Blanche besétált a színpadra tőlem jobbra, 
majd a fejem fölött lévő szomszédjával 
kezdett el csevegni, és engem azon 
nyomban magáévá tett a darab.

Eszenyi Enikő Blanche-ja tökéletes. 
Fantasztikusan idegesítő, ahogy egy 
szemvillanás alatt válik flörtölő 16 éves 
csitriből kiábrándult és kilátástalan 
középkorú nővé, ahogy oda-vissza lé
peget a valóság és a fantáziavilága között. 
Blanche folyamatosan megjátsza magát, 
kihasználja a körülötte lévőket, látszólag 
semmi sem elég jó neki, de mániákusan 
meg akarja menteni kishúgát, és sokszor 
nem érti, mi történik vele, hogyhogy 
kritizálják a rókabőrét, a finom ruháit, 
a parfümjét, hogyhogy nem lordok 
udvarolnak neki. Mégis van benne 
valami sajnálatraméltó. Látszik, nincs 
jól, az idegei tényleg nem épek már, de 
kell lennie valaminek a háttérben.

Erről szól a darab. Arról, mi van 
Blanche múltjában, arról, hogy lett 
Blanche ilyen, miért hall Stanley nem 
szalonképes pletykákat arról, mit tett a 
Flamingó hotelben, és miért nem akarja 
elhagyni kishúgát, aki minden percben 
kész kiszolgálni őt, vigyázni rá, és 
önfeláldozóan szeretni.

Semmit sem szabad első látásra 
elhinni, mert az ember tévedhet, üzeni

Williams. Mindenkiről kiderül, hogy 
nem az, akinek először hittük, és hogy 
senki sem tökéletes. Ugyanakkor ugyan
ilyen tökéledenül szerethetjük egy
mást, ugyanilyen tökéletlenül kívánja 
Stella a férjét, annak ellenére, hogy az 
megverte őt, és ugyanilyen tökéledenül 
van szüksége Blanche-nak a rajongóira. 
Ahogy Blanche megfogalmazza, a vágy 
a halál ellentétje, a vágy az, amitől úgy 
érezzük, élünk. És neki talán sokkal 
jobban van szüksége erre, hiszen egy 
életen át nézhette végig, ahogy lassan 
kihal mellőle a család. Nem tudtam 
tehát álszentnek gondolni az én édes 
Blanche-omat, akivel együtt ugrottam 
fel a székemről, 'amikor Kamarás Iván 
(Stanley) tőlem három méterre vágott a 
falhoz egy tányért, és vele együtt kellett 
sírnom a végén.

Nem tehettem mást, mint hogy 
mélyen a gondolataimba temetkezve 
jöttem ki a színházból. A darab nem egy 
hétköznapi darab, nem egy limonádé, 
nagyon is sokkoló. Központi témái 
között olyan témákat találhatunk, mint 
a szeretet és a szerelem, a halál, a vágy, 
az ellentétek és a valósággal meg nem 
békélés. Blanche nem hazudik, de nem is 
mond igazat. Azt mondja, amit igaznak 
hisz. És mi a különbség az igazság, és 
az általunk igaznak hitt dolgok között? 
Mi a különbség az élet és a vágy között, 
ha mindkettő a halál ellentétje? Vágy-e 
az élet, vagy élet-e a vágy? Miért félünk 
annyira a haláltól, miért szerethetünk 
valakit fenntartások nélkül...?

Azok, akik egy nagyon jól előadott 
darabot szeretnének megnézni, akik nem 
nevetni vagy kikapcsolódni akarnak a 
színházban, hanem érezni, gondolkodni 
és élményekkel gazdagodni... azoknak 
ajánlom.

Kraft Anikó

^  O ktatási és Ku ltu rá lis M i n is z t é r iu m
OKM

Mennyi pénzed van? Manapság alig akad fontosabb kérdés. Épp 
sé f t nem árt vég^ongészni, hogy mi váltnak a ha%aoi lurratások 
író i. 2007 aqttBÉbaiétSi ugyanis új ttónoptásr rendszer lep életbe, 
és est mindenkit érint, legyen hát etetés, avagy már bent lévő hallsstró 
Az új rendszer célja, hogy akik nehéz anyagi helyzertxn vannak, 
nagyobb fámoprast kapjanak, üteve hogy jobban ösztönözzön jé 
nmutaűnyi eredményeket dóm  A Fdsőoktatási Kerékasztal tagjai 
szerbit az új rendelet teljesíti a kitűzött osfckat, így ezt a módosítást 
m itainEfiaöÄ ßgW Ä
Ä  v á ltó s  nem drasztikus, de márkám. Továbbra is ugyanazt m 
diami ramoptást oszthatják d  az intézmények mint eddig, de vál
toznak.a jogcímekés m  arányok. 2007-ben szocüs támogatásokraa 
114500 forintos ha%teói «sm atm bei renefefazésre á ü  pénzből 
25-40 % , 20ö8-tean 30-40%* a tdjesmfoiyalapú - azaz tanulmányi - 
ttósoptasokra 2007-ben 5464% osztható szét.
Saoebffis támogasd, minden nehéz helyzetben lévő ha%atónak 
kördezőm jár, attól fogvédőiül, hogy hányadik «folyam mdyik 
f f i é  fegfe Tanukdbm ösztöndíjat, a második ídévdőt nyerhet d  
m  « t& m á ste i tanuló hajatok fele.
Megjdmk viszont egy új dem is a rendszerben, Mrvd! a tanulmányok 
legdső ©Éváién nines sáré alapozni tm utaánd öszfondp*, a 
nehéz anya^ hefotefoen létó hdlpfok (iskdakezdési) alaptámogatást 
is kaphatnak, amire azonban pályázniuk kdl V
Végasknényben azt, hogy egy-egy hallgató személy szerint 
pontosan mennyit (diet ezekből sradire, azt tagrészt az fetétmmyek 
hdyt m b ü m ta  határozza me^ másrésztaz, hogy pontosan mennyi 
haflptó között tó i efosnani a tendéfcetósre áM pénzt Ebből az 
követteäft, hogy bárahetó s a b f e a o t^ Ä  30% tólmeplkö®i» 
m  mtézmmydasek, a végekgss számok csak majd októberre M úl
nak tó Addig u^ants nem derül U, hogy hányán tdjesínk

Zsebre menő változások szeptembertől

a tanulmánya ösztöndíjhoz szükséges adagot, illetve az sem tudni 
előre, hegy? azok között, akiket idén vesznek fel, hányán lesznek 
jogosultak, és mekkora szodáfo-, plusz alaptámogatásra. A nehéz 
anyag helyzetben lévőknek azonban tg? is -  úgy is, mindenképpen 
m s| kdl kapniuk egy? minimum összeget Ez általában magasabb 
összeg lesz az eddigieknél Azért általában, mert volt olyan intéz
mény, diói már eddig is jutott, számukra ennyi, vagy majdnem ennyi 
Ä  Pécsi Egyetemen pádtól eddig is létezett az első félévre járók 
Idemdt. szociális támogatása, Szegeden pedig minden egyes elsős 
kapott négyezer forintot Az intézmények ugyanis a megszabott 
kereteken bdül maguk dönthetik d, hegy h d  húzzák meg a határo
kat, kátét részesfenek előnyben, milyen átlaghoz, kötik a tanulmányi 
ösztöndíjat, illetve ha van az állami normatíván túl is bevételük, azzal 

az ösztöndíjakat -  támegatásokat, A Miskolci 
Egyetemen példád nincs túl sok pluszbevétel, és ott egyrészt 
örülnek, hogy? a rászorulok többet tophatnak az eddiginél körben 
viszont attól tartanak, hogy tanulmányi ösztöndíjra kevesebbet 
tutinak majd fordítani. Azt gondolják, hogy azt megnövelni a fejlesz
tési részhöizájárulás ad majd lehetőséget Mindent összevetve úgy 
vélik a HÖK-osök, hogy? az eddiginél kevesebben, de a jobban 
rászorulok és a jobb eredményt elérők kapnak majd az eddiginél 
több pénzt,

StocÄsdmo^mslfentantMmaiva 10% -ára (11.450 Ft) jogosult 
az, akinek családjában az egy főre jutó jövedelem kevesebb a mi- 
nimflbémá, avagy hátrányos hdyzetű, felárva vagy gyámsága 
nagykorúsága miatt megszűnt, 20% (21300 Ft) jár annak a hátrá
nyos helyzetű haflgfejnak, aki fogyatékosságul <3, epszségt állapota 
miatt rászorult, halmozottan htóányos hdyzetű. csalklfenntartó, 
nagyesAfess vágj- árva.

Tanulmányi öszttindíjat az. kaphat, alá az intézményben dórét, sza
konként különböző eredményeket déri A neki járó pénz nem lehet 
kevesebb, mint a hallgatói normatíva 9%-a (5825 Ft). Ezen túl saját 
forrásai terhére is adhat támogatást az intézmény?. A kollégumi díj 4 
komtbrtfokozat szerint változhat A kollégiumi pályázatoknál is fi
gyelembe tó i venni a haBptók szociális helyzetét és a tanulmányi 
tdjesáményét is. A hátrányos helyzetű h a j tő t  itt is előnyben keB 
részesíteni.
Nagyim tömören ennyi Van persze még pár fontos dolog, de azok 
egy évvel később, 2008 szeptembertől érintik azokat, akiket az idén 
vesznek fel -  mást nem. Eyen pl a „fér”, magyar nevűi a tandíj, 
amiből a kormányrendelet szerint 50%-ot a tanulmányi ösztöndí
jakra kei fordítani így az akkortól nagyobb összeg lesz, a másik 
feléből pedig fejlesztik az intézményt. Ezen túl lesz még egy' bekemé- 
nyfes. Az intézmény kötelezően átpakolja majd költségtérítéses 
képzésbe azokat az állami támogatásos hallgatókat, akik nem tdjesítik 
az előírt penzumot Azért van egy Hmk itt k  maximum a hallgatók 
15%-át lehet áthelyezni. Cserébe viszont komoly lehetőséget ad a 
költségtérítéses képzésben résztvevőknek, mert közülük a legjobban 
teljesítőket átveszik az államilag támogatott képzésre. Annyit; ahányan 
onnan kibuktak.
Mindezekből pedg az a tanulság, hegy nem érdemes tóbukni Akinek 
tényleg szüksége van rá, és az, aki jól tanul és megérdemli, tartalmas 
választ adhat a kérdésre: mennyi pénzed van?
Ä ténylegesen rászoruló hallgatók saját lakóhehúkon keresztül is 
kaphatnak támogatást felsőoktatási tanulmányaikhoz akkor, ha a helyi 
önkormányzat kapcsolódik a Bursa Felsőoktatási Önkormányzati 
wsztniiűi) rendszer.

(?)
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Távolságok K incstárlat

Gondolatok a Bábel című filmről
Ha egy film megkapja Cannes-ban 
a legjobb rendező, a Golden Globe- 
on a legjobb drámai film díját és 
emellett nyolc Oscar-ra jelölik, az 
mindenképp figyelemre méltó. A 
Bábel alkotói három kontinensre 
kalauzolnak el minket. Lényegében 
négy különböző történet zajlik a 
szemünk előtt, melyek valamiképp 
kapcsolódnak egymáshoz. Egy 
marokkói pásztorcsalád, ahol a gye
rekek lövése akaradanul súlyosan 
megsebesít egy amerikai nőt (Cate 
Blanchett), aki így férjével (Brad 
Pitt) egy kis faluban reked a segítség 
érkezéséig. Eközben gyermekeik 
dadája magával viszi a kicsiket egy 
mexikói lagziba, a hazaút azonban 
majdnem az életükbe kerül. Végül 
egy távol-keleti dráma egy süketnéma 
lányról, aki kétségbeesetten vágyik 
a szeretette, igyekszik felfedezni a 
szexualitást, és megtalálni helyét a 
vele szemben olykor ellenséges világ
ban.

Ezek után nem könnyű meg
fogalmazni, mitől is több a Babel, 
mint különálló történetek egy
máshoz illesztése. Talán a sors
szerűség a megfelelő szó. Olyan 
véletlenek sorozata, melyek önma- 
gukon túlmutató, jelentéssel bíró 
eseményfolyammá állnak össze. 
Ahogyan ezek az egyes emberek éle
tében történt kisebb vagy nagyobb 
hibák, tévedések és kisiklások

lassan egymásra épülnek, 
majd terjedelmesebbé vál
va számtalan előre és oldal
irányba mutató hatást fejte
nek ki.

A négy cselekmény
fonál közül a távol keleti rész 
rendkívül jól megalkotott, 
valóban művészi, a konflik
tus a lány benső világában 
játszódik, ebben a részben 
az egyén, a személyesség, a 
jellemek dominálnak, a ma
rokkói epizódok érdekesek és elgon
dolkodtatóak, nem csak emberi, de 
társadalmi, sőt politikai témákat is 
feszegetnek. Legkiforratlanabbnak 
az amerikai szálat érzem, habár ez 
is jól körvonalazható társadalmi 
problémákat érint, mint a kiszol
gáltatottság vagy etnikai diszkri
mináció, azonban a szereplők cse
lekvései már kevésbé hitelesek, 
mint az előbbi háromban. Ennek 
ellenére az egyik kedvenc jelenetem 
itt játszódik, a Mexikót bemutató 
életképek az alattuk futó zenével 
nagyon expresszívek.

Távolságokról beszél a film, 
ami alatt nem csak a nyelvi külön
bözőségek (a szimbolikus cím is 
erre utal) elszeparáló hatását kell 
érteni, hanem az emberek belső 
elválasztottságát, valamint áttéte
lesen a társadalmak közötti sza
kadékokat is.

A Bábel hibája, amitől az ember 
az igazi letaglózás érzete nélkül lép 
ki a moziból, hogy valami zavar 
minket, valamit hiányolunk... Ez 
pedig nem más, mint hogy túlzottan 
eluralkodik benne a végzet, az emberi 
akarat és a véletlen egyensúlya meg
bomlik az utóbbi javára, mintha 
egy olyan történetet hallanánk, 
amelyben mindenhol a legrosszabb 
eshetőség következik be, ami miatt 
lassan megkérdőjeleződik bennünk 
a történet egészének hitele.

Alejandro González Innáritu 
folytatja azt, amit a 21 Gramm cí
mű korábbi művében is láttunk: 
színvonalas filmet alkotott, amely sú
lyos témákat feszeget és egyes pont
jain nagyon jó, ajánlom mindenkinek, 
aki többre kíváncsi a hollywoodi 
„popcorn” moziknál, viszont még 
nem szeretne belemerülni az igazán 
„elvont” művészfilmek mélységeibe.

Serényi Szabolcs

Csipetnyi Esterházy-pompa
Öltözködés, társasági élet, had
viselés; a nemesi lét minden fon
tos eseménye megelevenedik az 
Iparművészeti Múzeum étlapján 
szereplő százharminc műtárgy 
tolmácsolásában az Esterházy- 
relikviákat felvonultató kiállítás
on.

A tárgyak történeti hűségéhez 
semmi kétség nem fér: az itt idézett 
Esterházy-kincstár története a 17. 
századig nyúlik vissza, de gyűjte
ménye már 15. század végi dara
bokkal is büszkélkedhet. Elegáns 
francia varróasztalka és kézi tükör, a 
legkülönlegesebb selyemszövetek és 
a lakomák során előkerülő arany-és 
ezüstserlegek varázsolhatják két, akár 
három századdal korábbi időkbe a 
hölgyeket, míg a férfilátogatók előtt 
vadászatok és embert próbáló harcok 
képei tűnhetnek fel az ereklyeként 
gyűjtött szarvserlegek, a különféle 
kövekkel díszített kardok, a szablyák 
és a ma már nem mindennapi hají
tódárdák láttán. Természetesen a 
család gazdagságát reprezentáló dísz
tárgyakból sincsen hiány: a pompás 
díszserlegek, dísztálak, ezüst gyer
tyatartók, valamint a koronázási 
érmek mind-mind az Esterházyak 
kastélyainak hangulatát idézik. 
Mindezt a családtagokat ábrázoló 
hatalmas olajfestmények teszik még 
személyesebbé, s közvetítenek az 
egykori tulajdonosok és a ma embe

rei között, maguk mögött hagyva 
rengeteg viszontagságot.

Az Esterházy-família kincseit 
eredetileg Fraknó várában őrizték 
— a mai Ausztria területén, a magyar
osztrák határ közelében —, ahonnan 
1918-ban a kincstár értékesebb 
tárgyakból álló része Budapestre 
került. A különlegességek — így 
az elefánt- és krokodiltrófeák, a 
hatalmas olajfestmények — Fraknón 
maradtak, így a trianoni döntés ér
telmében Ausztriába kerültek. A 
második világháború bombázásai 
azonban az ereklyéket sem kerülték 
el: a porrá rombolt budai Esterházy- 
palota maradványai közt mintegy 
régészeti leletekként kerültek elő a 
műkincsek, amelyek így újjáélesztés
re szorultak. Az iparművészeti res
taurátor-műhelyei az ’50-es évek 
óta foglalkoznak a gyűjteménnyel, 
sokszor éveket fektetve egy-egy 
ötvöstárgy megújításába, s ennek a 
munkának a gyümölcsei láthatóak a 
jelenlegi kiállításon.

A december 31-ig nyitva tartó 
tárlatotnemkizárólagatörténelemért 
fanatikusan rajongóknak ajánlom, 
sőt. Kifejezetten azokatis biztatnám, 
akik már nem szívesen foglalkoznak 
századokkal ezelőtti eseményekkel: 
nekik is szól ugyanis a nagyrészt 
az élet mozzanatait, s nem csupán 
a történelem fordulatait bemutató 
gyűjtemény.
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Fenntartható-e a fejlődés?

8  K ö z g a z d a

Annak érdekében, hogy Földün
ket ugyanilyen állapotban, netán 
egy kicsit még jobb helyzetben 
adhassuk át a következő gene
rációknak, a Millenniumi Fej
lesztési Célok értelmében az 
ENSZ tagállamok biztosítani 
kívánják a környezeti fenntart
hatóságot.

Ez a gyakorlatban annyit jelent, 
hogy a fenntartható fejlődés elveit 
beépítik a nemzeti politikákba 
és programokba, megpróbálják 
visszafordítani a környezeti erő
források -csökkenését. Erre azért 
van szükség, hogy a fejlődő or
szágok olyan környezetbarát tech
nikákhoz juthassanak hozzá, olyan 
környezetkímélő eszközökkel kezd
hessék meg a fejlesztési* tervek 
végrehajtását, melyek elősegítik a 
fejlődést, ugyanakkor nem terhelik 
a talajt, vizeket vagy a levegőt. 
Emellett a legfontosabb célkitűzés, 
hogy felére csökkentsék azoknak 
az arányát, akik tartósan nem jutnak 
egészséges ivóvízhez, mivel még 
a 21. század küszöbén is kb. 2,5 
milliárd ember nem élhet megfelelő 
higiéniai viszonyok között és 1,2 
milliárd embernek nincs lehetősége 
arra, hogy tiszta, fertőtlenített víz
hez jusson. Ezen kívül annak az 
igénye is megfogalmazódott, hogy 
a nyomornegyedek lakóinak élet- 
körülményeit 2020-ra jelentősen 
javítsák — jobbá téve annak a kb. 
100 millió embernek az életét,

akik nagyvárosok lezüllött nyo
mornegyedeiben kénytelenek élni 
embertelen körülmények között.

A legnagyobb gondot a fejlődő 
országokban a vízellátás okozza
— az infrastruktúra hiánya miatt 
főleg a vidéken élők nehezen jut
hatnak tiszta, fertőtlenített víz
hez. Zambiában a kormány és a 
nemzetközi szervezetek együttmű
ködése eredményeképpen is csak 
lassan javul a helyzet: 1992-ben a 
lakosság 48%-a, míg 2002-ben a 
lakosság 51%-a jutott megfelelő 
minőségű vízhez — ha regionális 
perspektívából vizsgáljuk a kérdést, 
akkor viszont elmondhatjuk, hogy 
a vidéki lakosságnak csupán 37%-a, 
míg a városi lakosság 89%-a ihat 
tiszta vizet. Burkina Fasóban vagy 
Ugandában a lányok, asszonyok 
évente több száz órányi időt spó
rolhatnának meg, ha közelebbi 
forrásokból szerezhetnék a vizet. 
A megfelelő vízellátás azonban 
nemcsak időt és pénzt spórolhat 
a fejlődő országok lakosainak, 
hanem betegségeket is megelőzhet
— a gyermekek korai halálának oka 
az érintett országokban 40%-ban 
köthető különféle szennyezett étel, 
ital okozta betegséghez. Bolygónk 
egészségének megőrzése, javítása 
tehát nagyban feltételezi az egyének 
egészségét, jó közérzetét, ami elen
gedhetetlen a fejlődéshez.

Radó Nóra

K ié a F öld nap ja i

A miénk? A „zöldeké”?

1970 óta tartjuk meg április 
22-én a Föld napját, mikor is 
Gaylord Nelson amerikai sze
nátor a környezet leépülésén el- 
szörnyedve szükségesnek találta 
felkelteni az emberek figyelmét a 
környezeti problémákra.

De vajon mi ünnepelni valónk 
van árpilis 22-én? A globális fölme
legedést, a tarthatatlan szennyezést, 
állat- és növényfajok pusztulását? 
Nem ünnepelni kell, állítják a kör
nyezetvédő szervezetek, sokkal 
inkább felhívni „az emberek fi
gyelmét az „egyetlen bolygónkra”, 
amin élünk, ennek megvédésének 
fontosságára”. Legalábbis Lange 
László, a Magyarországi Föld Egye
sület elnöke szerint.

Kappel Judit (Greenpeace) véle
ményét, hogy fontos a Föld napja, 
sokan osztják, hiszen az egy-egy 
ilyen ilyen rendezvény nagyobb 
tömegeket képes megmozgatni, 
és felkelteni az emberek figyelmét 
a környezet problémáira és a kör- 
nyezettudatosabb életmódra. Ennek 
okán több szervezet is tervez 
programokat a Föld napjára: a ma
gyarországi Greenpeace tervei kö
zött is szerepel egy program, de a 
Magyarországi Föld Egyesület a Rex

alapítvánnyal tervez közös progra
mot a Rex állatszigetén. A Critical 
Mass Kaposvárott és Egerben is 
tervez felvonulást, Budapesten 
a WWF-el közös szervezésben, 
Győrött pedig a Bringapolisz.

Ugyanakkor, azt tapasztalhatjuk, 
hogy az emberek még mindig 
nem veszik elég komolyan az ilyen 
figyelemfelkeltő megmozdulásokat, 
továbbra sem mérik fel a problémák 
súlyosságát; „erre a statisztikák 
a példák” hangsúlyozza Lange 
úr. A környezeti káros hatások 
csökkentésére a technológia már 
megvan, nem az hiányzik, folytatja. 
Az emberek hozzáállását kell meg
változtatnunk, ez a kulcs.

Nem az ünneplésről szól, tehát, 
a Föld napja. Nem arról szól, 
hogy tavasz elején rohanjuk le a 
város maradék füves területeit, pik- 
nikezzünk egyet, tapossuk jól le, és 
másnap folytassunk mindent úgy, 
ahogy eddig. Ha lehet, próbáljunk 
meg tenni valami a környezetünkért, 
ültessünk fát vagy virágot, sze
meteljünk és szennyezzünk keve
sebbet. És lehet, hogy akkor lesz 
értelme évente legalább egyszer 
megünnepelni a Földet.

Kraft Anikó

HATÁROK NÉLKÜL 3. SZÁM, 2007. ÁPRILIS

Tudósítónk je len ti

Svédek a Balkánon
A Svéd Nemzetközi Fejlesztési 
Együttműködési Ügynökség 
(SIDA) Szerbiában végzett mun
kájáról a Fejlesztési Részleg ve
zetőjével, Björn Mossberg-gel 
beszélgettünk.

-  Mióta vannak jelen Szerbiában?
— A tényleges svéd fejlesztési 

munka a Milosevic rezsim bukása 
után kezdődött 2000-ben, de a 
humanitárius segélyezésben már 
korábban is részt vettünk.

-  Mely területekre terjed k i a 
tevékenységük?

-  A 2004 és 2007 közötti idő
szakra meghatározott stratégia 4 
területet ölel fel: demokrácia és jó 
kormányzás, emberi jogok és nemek 
közötti egyenlőség, gazdasági fej
lődés és a természeti erőforrások 
megfelelő hasznosítása.

— A  felsorolt területek egyenlő súllyal 
jelennek meg a fejlesztési politikájukban, 
vagy vannak közöttük kiemelt prio- 
ritásúak?

— Természetesen vannak ki
sebb eltérések a projektek volume
nében, jelenleg a demokrácia és jó 
kormányzás a svéd fejlesztési együtt
működés legnagyobb szektora.

-  Ezen belül melyek a legfontosabb 
projektjeik?

-  Kiemelkedően fontos a sta
tisztikai nyilvántartások fejlesztését 
célzó projektünk, hiszen megbízha
tó adatszolgáltatás nélkül Szerbia 
nem válhat az Európai Unió tagjává, 
márpedig - az ország fenntartható 
fejlődése az EU tagságon keresztül 
biztosítható leginkább. Emellett 
kiemelném az ifjúsági jogrendszer 
kiépítésének támogatását.

— A  demokrácia és jó  kormányzás 
olyan kategóriák, amelyeket nehéz mér
hetővé tenni. M i alapján ítélik meg az ide 
tartozó projektek sikerességét?

— Valóban, ezeken a területeken 
akkor születik eredmény, ha megfe
lelő irányba változik az emberek 
mentalitása. Nem látunk bele senki

fejébe, így a tapasztalatainkra kell 
hagyatkoznunk, ami sok esetben 
egyáltalán nem rossz kiindulási 
alap. Van például egy ifjúsági szerve
zetünk, amely Szabadkán működik 
az etnikai konfliktusok megelőzé
se céljából. Az ő projektjük sikere 
egyértelmű volt számomra, amikor 
megnéztem a célcsoportjuk színházi 
előadását, amelyben a résztvevők 
fele szerb, fele pedig magyar volt, és 
mindenki a saját anyanyelvén szólalt 
meg. Kellemes volt a légkör, etnikai 
fezsültségeknek nyomát sem láttam.

Emellett a demokrácia és jó kor
mányzás témakörben vannak olyan 
programok, amelyek jogi vonatko- 
zásúak, és a siker mérése egyszerűen 
a parlament által elfogadott törvény- 
javaslatok számával történik.

-  Milyennek ítéli meg a SID A és 
a szerb politikai elit közötti viszonyt? 
Nehéz elfogadtatni a parlament elé 
terjesztettjavaslatokat?

— Alapvetően jónak ítélem meg 
a SIDA kapcsolatát a szerb kor
mányzattal, de természetesen van- 

•nak olyan kérdések, amelyekben 
nehezebb megegyeznünk. A 
SIDA által támogatott, nemek 
közötti egyenlőségről szóló tör
vényt például nem sikerült elfo
gadtatnunk a parlamenttel. Sajnos

általánosságban elmondható, hogy 
a fejlesztéshez kapcsolódó törvénjr- 
javaslatok nehezen mennek át a 
törvényhozás folyamatán, ezzel 
szemben hatályban vannak olyan 
jogszabályok, amelyek hátráltatják 
a donorközösség munkáját. Ezt 
tapasztaltuk például a mikrohitel- 
projekt során: annyi korlátozás volt 
és van érvényben, hogy a program 
eddig nem ért célba. Amíg nincs meg 
a változtatás szándéka a politikusok 
részéről, nem sokat tehetünk.

— Hogyan látja a SIDA jövőjét 
Szerbiában? Kitűztek egy időpontot, 
amikorra kivonulnak az országból?

— Meglátásom szerint még sok a 
teendő a térségben. El kell érnünk, 
hogy mindenkinek meglegyen a 
lehetősége arra, hogy saját hazá
jában éljen és dolgozzon. Amíg 
problémákba ütközik a megélhetés, 
és nagy a hazautalt jövedelmektől 
való függés, addig nem szerencsés 
magára hagynunk az országot: A 
SIDA jövője, illetve a kivonulás 
függ egyrészt az újonnan megalakult 
svéd kormány döntésétől, másrészt 
Szerbia EU csatlakozásának idő
pontjától. Ha az ország tagja lesz az 
Uniónak, a mi munkánk nélkül is 
biztosított a fejlődés.

Bak Zsófi (Belgrád)

K lím aváltozás

Másfélszer gyorsabban melegszünk
Egyre gyakoribb hőhullámok és 
szárazságok, intenzívebb felhő- 
szakadások, több téli csapadék, 
emiatt pedig nagyobb áradások: 
ez vár majd Magyarországra 
a globális klímaváltozás követ
keztében. A természeti sokszí
nűség megváltozása szempont
jából pedig mi vagyunk a világon 
az egyik legsérülékenyebb or
szág.

Az ENSZ nemzetközi kutató- 
csoportja, az UNSEG február végén 
hozta nyilvánosságra jelentését a 
klímaváltozásról és a fenntartható 
fejlődésről, melynek kapcsán az 
éghajlatváltozás magyarországi 
hatásairól tartottak konferenciát 
február 28-án a Közép-Európai 
Egyetemen (CEU). A jelentés 
készítésében részt vevő, egyben 
a CEU professzora, Diana Ürge- 
Vorsatz szerint Magyarország a 
világ egyik legsérülékenyebb or
szága abból a szempontból, hogy

hogyan hat majd a klímaváltozás 
a természeti környezetre, az élő
világra. A melegebb évszakok követ
keztében egyes növényeket például 
már nem lehet termeszteni, illetve 
új növények jelenhetnek meg, és 
a melegedés, illetve a csapadék nö
vekedése miatt egyes állatfajok is új 
élőhelyet kereshetnek.

Más országokban ugyanis leg
feljebb csak néhány terület esik a 
legmagasabb sérülékenységi kategó
riába az élővilág biztonsága szem
pontjából. Magyarországon viszont 
szinte alig van olyan térség, amelynek 
élőlényeit ne érintené majd az ég
hajlat változása. A kutatónő szerint 
rosszabb helyzet Európában csak 
Belgiumban, a világon pedig csak a 
Dél-afrikai Köztársaságban várható. 
A magyarországi átlaghőmérséklet 
emelkedése egyébként majdnem 
másfélszer gyorsabb, mint a globális 
felmelegedés üteme.

A klímaváltozás megakadá
lyozása érdekében Magyarországra

is ugyanazok a tennivalók várnak, 
mint a Föld többi országára: az 
üvegházhatású gázok kibocsátásának 
csökkentése, elsősorban a szén-dio- 
xidé, a metáné és a nitrogéndioxidé, 
az erdők kivágásának megállítása, 
a talaj minőségének javítása, a 
megújuló energiaforrások, a bio
üzemanyagok használata, a tömeg- 
közlekedés előtérbe helyezése, a 
kisebb energiafelhasználást igény
lő életmód népszerűsítése. Bár a 
klímaváltozás elleni küzdelem, a 
környezetbarát technológiákra va
ló átállás - többmilliárdos beruhá
zásokkal jár, és eléggé megterheli 
a nemzetgazdaságot, a klímavál
tozással járó környezeti károk 
később sokkal de sokkal többe 
kerülnének úgy anyagilag, mint az 
életminőségünk szempontjából.

A kutatócsoport jelentése letölt
hető a: http://www.unfoundation. 
o rg /S E G / oldalról.

Hegedűs Éva

A 8—9. oldal megjelenését a Külügyminisztérium támogatta.

http://www.unfoundation
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A Századvég projektje Szabadkán Mpule Phumaphi egy napja
Mivel járulhat hozzá egy nyugat
európai viszonylatban szűkös 
forrásokkal és kevés fejlesztési 
tapasztalattal rendelkező donor 
ország a recipiensek helyzetének 
javulásához? A kérdés bizonyára 
sokakat foglalkoztat, így voltunk 
ezzel mi is, mielőtt Szabadkára 
indultunk, hogy saját szemünkkel 
lássuk, hogyan zajlik egy magyar 
fejlesztési projekt.

Egészen pontosan a Századvég 
Politikai Iskola Alapítvány „A 
demokratikus gondolkodásmód 
fejlesztése” című projektjének 
megvalósítási folyamatába volt 
szerencsénk betekinteni, amelyet 
szerbiai civil szervezetek vezetői 
számára terveztek. A jelentkezők 
nagy meglepetésünkre egytől egyik 
határon túli magyar fiatalok vol
tak, így nem jelentett problémát el
vegyülni közöttük. A szóhasználat 
szándékos volt, ugyanis az eredetileg 
tervezett megfigyelői szerepkörünk 
módosult, aktívan résztvettünk 
a programokban, amelyek egy 8 
alkalomból álló sorozat első ré
szét jelentették. A reggel 9-től dél
után 5-ig zajló interaktív oktatás 
során a projekttervezés gyakorlati 
folyamatáról sikerült mélyebb isme
reteket szereznünk.

Ezzel el is tűnt az első kis kér
dőjel: megtudtuk, hogy milyen 
módszert alkalmaz a magyar 
donor a kissé megfoghatatlannak 
tűnő „demokratikus gondolkodás- 
mód” fejlesztésére. A Századvég 
programjában az érdekérvényesí
tésen van a hangsúly, célja, hogy 
— a demokrácia követelményeinek 
megfelelően — a civil szervezetek 
tagjait olyan képességekkel ruházza 
fel, amelyek lehetőséget adnak a 
közösségük ügyeiben történő haté
kony fellépésre.

A foglalkozások két csoportban 
zajlottak:

Zsófi:
Mivel egy többalkalmas tréning 

első részébe csöppentünk bele, 
a csoportmunka ismerkedéssel 
kezdődött. Miután lezajlott a név- 
megjegyzős játék, párokat alkotva 
megoldottunk néhány projekt
tervezésre vonatkozó rávezető fela
datot: közösen összegyűjtöttük, 
hogy mindennapi életünk során mi

mindent tervezünk meg, mi segít 
ebben és mi gátol. Ezután trénerünk, 
Kriszta segítségével felvázoltuk egy 
általános projekttervet: megnéztük, 
hogy milyen fázisai vannak egy 
projektnek, és milyen sorrendben 
kell a vonatkozó feladatokat meg
oldani. Az általános tervezést kö
vetően kisebb csoportokban fel 
kellett vázolnunk egy konkrét» 
projektet, majd a tervezés különböző 
fázisait prezentálnunk kellett a 
többi csoportnak. Mi egy ütemterv 
kidolgozását kaptuk feladatként. 

Kitti:
A tréning természetéből faka

dóan a két csoport munkája más 
irányban haladt. Csoportomban 
nagy hangsúlyt kapott a résztvevők 
bemutatkozása és a képviselt szer
vezetek megismerése. Hogy miért 
is fontos ez? Ahhoz, hogy ezek a 
civil szervezetek hatékonyan tud
janak működni azaz érdekeiket 
érvényesíteni egy olyan környe
zetben, ahol a társadalom csak igen 
kis része vesz részt közügyekben és 
a demokratikus intézmények még 
„nem értek be” nem csak tudásra 
de együttműködésre is szükség van. 
Legyen az helyi, a határon átnyúló 
vagy a világot behálózó. A tréningen 
sokféle szemszög találkozott — 
tanáré, újságíróé vagy egyetemistáé- 
akár a „vita” szó jelentésével vagy 
egy szervezet értékrendjének meg
határozásával kapcsolatban. Azok, 
akik eljöttek tapasztalatot cseréltek 
és felbecsülhetetlen információhoz 
jutottak: hogyan, milyen eszközökkel 
és módon lehet elérni a célokat. 
Természetesen voltak olyanok is 
— leginkább mi Zsófival — akik tátott 
szájjal figyelték a rántott hús „felett” 
folyó beszélgetést a buszról a jeges 
úton, amit az utasok szuperhősként 
toltak vissza, vagy a legnézettebb 
televízió műsorról, ami a délután 
három órás temetés.

A foglalkozások egész nap 
kellemes légkörben zajlottak, ren
geteg gyakorlati ismeretet sike
rült elsajátítanunk, és nem utolsó 
sorban, sok új ismerőst és felejthe
tetlen élményeket szereztünk. Re
ménnyel kecsegtet az, hogy kellő 
szakértelemmel a fejlesztésre szánt 
források célba érnek és erre Ma
gyarországon is akad példa.

Bak Zsófi és Bulks Kitti

Ha a tévét nézve azt halljuk, hogy 
egy afrikai nőről szóló műsor 
következik, aki az AIDS által 
leginkább érintett országban dol
gozik a világ legnagyobb gyé- 
mántbányájában, valószínűleg 
elkapcsolunk. Nekünk is m eg
vannak a magunk problémái. 
Mpule Phumaphi története azon
ban másról szól.

A Dél-Afrikával határos Botswana a 
világ legnagyobb gyümántkitermelő 
országa, bruttó hazai termékének

Nem szükséges lábujjhegyre állni 
ahhoz, hogy a kapitalista piacgaz
daságra való átállás rögös útját bejáró 
országokat -  amik nagy hévvel 
iparkodtak vagy iparkodnak az 
Európai Unió felé — látókörünkbe 
fogjuk. Mint például Szerbiát, ahol 
az ENSZ Fejlesztési Programja 
keretein belül a szervezet segít a 
kormánynak -  annak együttműkö
désével — az átállásból adódó gaz
dasági és társadalmi problémák fel
számolásában.

A program vezetői szerint a 
kormánnyal való' együttműködés 
igen sikeres, ami annak köszönhető, 
hogy a kormányban megtalálhatók a 
program emberei, illetve vice versa. 
Mégis, a fejlődés nem halad olyan 
ütemben, mint ahogy azt a program 
vezetői elképzelték. Az ok pedig a 
kompromisszumos együttműködés, 
ami vélhetőleg az ütköző politikai 
érdekek miatt alakult ki.

A Fejlesztési Program prioritásai 
közé tartozik a marginalizált csopor
tok támogatása, illetve a lehetőségek 
összepárosítása. Ezek különböző

egyharmadát, illetve 
exportjának három
negyedét a drágakő 
adja. A helyi munka
erő egynegyedét a 
gyémánttal kapcso
latos iparágak fog
lalkoztatják. Mpule 
is közéjük tartozik.

Mpule egy el
képzelt 24 éves bot- 
swanai nő, három 
gyermek édesanyja. 
Már több éve dol
gozik a világ legna
gyobb gyémáiítbá- 
nyájában, Orapában. 
A bánya tulajdonosa 
a Debswana nevű 
vállalkozás, melyet a 
botswanai állam és 
a híres De Beers cég 
közösen birtokol.

Munkába menet 
Mpule legkisebb 

fiát is magával viszi, de nem mun
kavégzés céljából, mint ahogy ez 
sok más helyen előfordul. Ehelyett 
beadja a Debswana által fenntartott 
óvodába. Két idősebb gyermeke 
már előttük elindultak az iskolába. 
A botswanai állam a gyémántból 
befolyt bevételből fedezi minden 18 
év alatti gyermek oktatását.

Az ebédszünetben Mpule meg
tudja, hogy egyik kollégája HÍV 
vírussal fertőzött. Két éve fedez
ték fel a vérében az erre utaló 
nyomokat, de eddig inkább nem

projekteken keresztül valósulnak 
meg. Ilyen a Fenntartható üzlet 
projekt, ami a befektetőket „hozza 
össze” a potenciális vállalkozókkal. 
Példa erre az illegálisan, szemét- 
újrafelhasznosítással foglalkozó 
roma kisebbség tevékenységének 
legálissá tétele: papírok beszerzése 
vagy például az önkormányzatok 
ösztönzése a szolgáltatók támoga
tására. Nem csak az üzleti kapcso
latok létrehozása a cél, hanem azok 
fenntartása is. Mi az, ami lehetőség 
lehet Szerbiában?

A "program' foglalkozik "a far
merek és tejtermelők, illetve a bio 
üzemanyág-előállítók illetve a kis- 
és középvállalkozók támogatásával. 
Az utóbbival kapcsolatban az egyik 
legnagyobb akadály a mikrohitel, 
illetve az azt szabályozó törvény 
hiánya; a parlament csak mostanában 
kezdett el vele foglalkozni.

Másik sarkalatos pont a be
fektetések ösztönzése. A priva
tizáció „mellékhatásaként” és annak 
„korrigálásaként” az akkor mun
kanélkülivé váltak kárpótlást kapnak

szólt erről senkinek; attól tartott, 
hogy megbélyegzik, kirekesztik. 
Nehéz volt idáig eljutnia. Mpule 
megértést tanúsít iránta, ő a bátyját 
vesztette el az AIDS következtében. 
Kollégáját saját elmondása szerint a 
diagnózis óta folyamatosan kezelik a 
Debswana klinikáján. A cég a világon 
elsőként tette hozzáférhetővé dol
gozói számára a retrovirus elleni 
gyógyszeres kezelést.

Botswana legnagyobb prob
lémája az H IV /AIDS vírus által 
fertőzöttek magas száma. A másfél 
milliós lakosság harmada szenved 
a betegségben. A probléma súlyos
ságát jól szemlélteti az átlag élet
kor alakulása, amely a korábbi 67 
évről a felére csökkent. A gyémánt
bányászatból táplálkozó ipari fej
lődés (az ország G D P/fő mutatója 
mára elérte a magyarországi érték 
kétharmadát) azonban lehetővé tet
te Afrika egyik legprogresszívebb 
AIDS ellenes programjának meg
valósítását.

Lefekvés előtt Mpule legidősebb 
fia még felolvassa neki a rokonuktól 
aznap érkezett levelet. A nagybácsi 
hegyi-kerékpáros túrák vezetésével 
foglalkozik Botswana egyik gyö
nyörű nemzeti parkjában. Azt írja, 
hogy egyre több a munka. Az ország 
gazdaságát a turizmus hajthatja 
majd tovább a gyümánt bányák ki
merülése után. „Ebben van tehát a 
jövő”, gondolta magában Mpule.

Kuruc^ Máté

lassan 5-6 éve. Az ENSZ Fejlesztési 
program új iniciatívái közé tartozik 
az a projekt, ami a kárpótlást kézhez 
kapókat befektetésre ösztönözné. 
Hasonló az elképzelés a hazautalt 
jövedelmekkel kapcsolatban, de 
ennek a folyamatnak a leggyengébb 
láncszeme a nehézkes kijutás kül
földre, ami megnehezíti a hazautalt 
jutalmak áramlását -  ezek összege 
nagyobb, mint a hivatalos fejlesztési 
segély. Az Unió tagjaként ez a 
probléma közelebb kerülhetne a 
megoldásához de addig hosszú az út 
a szakemberek szerint.

A Fejlesztési program vezetői 
hatékonynak és sikeresnek tartják 
tevékenységüket. A gazdasági mu
tatók fejlődést mutatnak, de ahogy 
a vezetők is megjegyezték nagyon 
nehéz lemérni a hozzájárulás mér
tékét. Mindenesetre a kitűzött cé
lok — amik a milleneumi fejlesztési 
célokkal és az ország igényeivel is 
összhangban állnak — további, ha
sonlóan sikeres éveket igényelnek.

Bulks Kitti 
(Belgrad)

N E F E  HÍRM O NDÓ
Mennyi víz kell egy pohár teához? Ha beleszámoljuk a teacserjék 
öntözéséhez szükséges mennyiséget, az eredmény 35 liter. Többek között 
ez derül ki egy, a Víz Világnapján (március 22.) megjelent cikkből, amely 
rámutat az élelmiszerkereskedelem és a vízzel való ellátottság globális 
összefüggéseire. A teljes írás a következő link alatt található: 
http: /  /  www.alertnet.org/db/blogs/1564/2007/ 02/22-155304-1 .htm

Kik vagyunk? Ezzel a címmel indult közpolitikái beszélgetés-sorozat 
a Védegylet szervezésében március 9-én a Sirály Kávézóban. A június 
15-ig tartó, kéthetente megrendezésre kerülő program témái között 
szerepel a társadalmi részvétel és kohézió erősítése, a jövő nemzedékekért 
viselt felelősség, a globális igazságosság, az emberi méltóság, valamint a 
természeti-kulturális sokféleség védelme.
Következő alkalom: április 20., 17:00.

V__________________________________________J

E N S Z  Fejlesztési Program Szerbiában

„Tranzíciós gazdaság és társadalom”

http://www.alertnet.org/db/blogs/1564/2007/02/22-155304-1
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Karrier Expo Programok 2007. április 18-19.
Kedves Karrier Expo Látogatók!

Kérünk, hogy ne feledjétek, a KarrierExpo több mint állásbörze, nemcsak állásajánlatok és szakmai gyakorlatok várnak benneteket a KarrierExpo-n!
Most is kísérőprogramok tucatját biztosítjuk a számotokra: a 2 nap alatt cégprezentációk és preszelekciós interjúk, céges kiválasztási tesztek és próba felvételi beszélgetések, 

grafológiai gyorselemzés és pszichológiai tesztezés, valamint karrier és önéletrajz-tanácsadás segíti a tudatos karrierépítést!

Karrier Expo Cégprezentációk
Időpont Helyszín Program Cég Helyszín: III. előadó

2007. április 18. szerda
10-17 óra 297. terem Logikai játékok, IQ  tesztek Mensa HungarlQa 2007. április 18. szerda
10-17 óra I.emeleti zsibongó, Unilever stand Grafológiai gyorselemzések GrafológusOK.hu 10:30-11:00
10-17 óra I.emeleti zsibongó CV-ambulancia Corvinus Karrier Iroda, Morgan Stanley

Nemzeti Europass Központ 11:30-12:00
10-17 óra Jobline, Unilever stand Karriertanácsadás Jobline, Unilever General Motors
10-17 óra AVIS, Decathlon, Mazars, TIG-RES Próbainterjú AVIS, Decathlon, Mazars, TIG-RES 12:00-12:30

stand Mazars Metrum Kft.
10-14 óra I.emeleti zsibongó Nyelvi szintfelmérés English Professional Nyelvstúdió 12:30-13:00

14-15.30 óra I.emeleti zsibongó Próbainterjú angol nyelven English Professional Nyelvstúdió Leitner + Leitner
15.30-17 óra I.emeleti zsibongó Nyelvi szintfelmérés English Professional Nyelvstúdió 13:00-13:30
10.30-16.00 III. előadó Cégprezentációk ExxonMobil
12:30 óra I.emeleti zsibongó Numerikus és verbális tesztek Pannonjob 13:30-14:00
14:30 óra I.emeleti zsibongó Személyiség tesztek Bodnár Éva Haszon Lapkiadó Kft.
14.00 óra 2001. terem Beugró tesztek írása KPMG 14:30-15:00

007. április 19. csütörtök L’Oreal
10-17 óra 297. terem Logikai játékok, IQ  tesztek Mensa HungarlQa 15:00-15:30
10-17 óra I.emeleti zsibongó, Unilever stand Grafológiai gyorselemzések GrafológusOK.hu Profi Power
10-17 óra I.emeleti zsibongó CV-ambulancia Corvinus Karrier Iroda, 15:30-16:00

Nemzeti Europass Központ Magyar Nemzeti Bank
10-17 óra Jobline, Unilever stand Karriertanácsadás Jobline, Unilever 16:00-16:30
10-17 óra . AVIS, Decathlon, Mazars, TIG-RES Próbainterjú AVIS, Decathlon, Mazars, TIG-RES AWD Magyarország Kft.

stand
10-14 óra I.emeleti zsibongó Nyelvi szintfelmérés English Professional Nyelvstúdió 2007. április 19. csütörtök

14-15.30 óra I.emeleti zsibongó Próbainterjú angol nyelven English Professional Nyelvstúdió 11:00-12:00
15.30-17 óra I.emeleti zsibongó Nyelvi szintfelmérés English Professional Nyelvstúdió Google
11.00-13.00 III. előadó Cégprezentációk 12:00-12:30
11:00 óra I.emeleti zsibongó Képesség tesztek Bodnár Éva AWD Magyarország Kft.
12:30 óra I.emeleti zsibongó Numerikus és verbális tesztek Pannonjob 12:30-13:00
14:30 óra I.emeleti zsibongó Motivációt és érdeklődést vizsgáló Bodnár Éva Budapest Bank Nyrt.

tesztek 13:00-13:30
14.00 óra 2001 terem Beugró tesztek írása KPMG TV2 Karrier a médiában

______________________________________________________________ )

r  — r \
Budapesti Corvinus Egyetem Karrier Iroda Budapesti Corvinus Egyetem

Aktuális Állásajánlatok Karrier Iroda
vállalat pozíció jelentkezési határidő Aktuális programok

Tigres Vállalkozásfejlesztési Zrt. tanácsadó 2007.04.27.
Mazars könyvvizsgáló asszisztens, 2007.05.05. vállalat program jelentkezési határidő

adótanácsadó asszisztens Corvinus Karrier Iroda Próbainterjú 2007.04.16.
Immóconsult Junior Kundenbetreuer/in 2007.04.12. KPMG Nyűt Napok 2007.04.10-11.
GHF Kereskedelmi Kft. tőzsdei kereskedő 2007.04.20. 2007.04.16.
Process Solutions gyakornoki program 2007.04.20. 2007.05.07-08.
AIG Hungary vagyonbiztosítási gyakornoki program 2007.04.22. Uniqua Career Workshop 2007.04.20.
Ernst&Young pályakezdő könyvvizsgáló 2007. szeptemberétől 2007.05.15. Procter & Gamble Essay-Writing Contest 2007.05.25.
Emst&Young pályakezdő IT auditor 2007. szeptemberétől 2007.05.15.
Deloitte senior consultant for actuarial service line folyamatos V )
Deloitte analyst for actuarial service line folyamatos
Deloitte könyvvizsgáló asszisztens folyamatos r \
Deloitte adótanácsadó folyamatos
Deloitte consultants for risk services fofyamatos Budapesti Corvinus Egyetem
Deloitte associate-finance advisory sendees folyamatos Karrier Iroda
KPMG könyvvizsgáló, adótanácsadó, információkockázat-menedzs- folyamatos Aktuális Szakmai Gyakorlatok

ment, IT tanácsadó és üzleti tanácsadó asszisztens
PricewaterhouseCoopers könyvvizsgáló asszisztens, folyamatos vállalat program jelentkezési határidő

adótanácsadó asszisztens British American Tobacco marketing gyakornok 2007.04.15.
Procter & Gamble customer team leader folyamatos Bird Telecom gyakornok 2007.04.20.
Procter & Gamble market planning manager folyamatos Process Solutions gyakornoki program 2007.04.20.
Procter & Gamble marketing purchasing manager — folyamatos Procter & Gamble market planning intern folyamatos

Global Business Services Purchases Procter & Gamble Brand Management folyamatos
Procter & Gamble customer team logistics manager folyamatos Intern
Procter & Gamble customer business development manager folyamatos Procter & Gamble Information & folyamatos
Procter & Gamble market research managers folyamatos Decision Solutions/
Procter & Gamble Area Account Manager folyamatos IT Intern
Procter & Gamble Financial analyst - Budapest folyamatos Procter & Gamble Human Resources folyamatos
Procter & Gamble Junior Brand Manager folyamatos Intern
Procter & Gamble Supply Chain Manager folyamatos Procter & Gamble Strategic Sales & Trade: folyamatos
Procter & Gamble Information & Decision Solutions/IT Analyst folyamatos Marketing Intern
Ernst&Young pályakezdő adótanácsadó folyamatos
--------------------------- - J V J
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„Marches ou crevez!”
„Felejtsd el, ez nem neked való!”- 
visszhangzott még első túrám 
reggelén (hajnalán!) is afülemben. 
Az igazat megvallva, jó adag 
„csakazértis”, dac is szerepet 
kapott benne, hogy rászánjam 
magam egy teljesítménytúrára. 
Azóta már a harmadik oklevél 
büszke tulajdonosa vagyok.

Azért nem ment ez olyan 
könnyen. Hajnalban felkelni, a ma
gassarkút bakancsra, a válltáskát 
hátizsákra cserélni, az előttem álló 
huszonkét kilométerre pedig pozití
van gondolni, őszintén szólva reggel 
még egészen kilátástalannak tűnt.

Aztán elindultunk. Jó társaságban 
csak úgy rohan az idő — tanította 
mindig anyukám (bár azt nem tette 
hozzá, hogy ez teljesítménytúrák 
esetén is igaz). Pedig így van. Az 
első két óra hihetedenül gyorsan 
elszaladt. Lenyűgözött a táj, él
veztem a friss levegőt, a jó időt, az 
első tavaszi napsugarakat és a fény
képezőgép is egyre gyakrabban 
kattant el.

Emellett persze igyekeznünk .

kellett, mert időre megy a teljesít
mény, és ahhoz, hogy minden 
ellenőrzőpontnál begyűjthessük 
az igazoló matricát, nem elég a ke
délyes sétálgatás. Ennek ellenére 
sikerült minden látnivalót útba 
ejteni, kilátóból szétnézni, erdőben 
fogócskázni, sündisznók és más 
állatkák után kutatni, és ami csak 
egyetemistáktól kitelik.

Persze voltak nehéz pillanatok, 
mikor azt kívántam, bárcsak vége 
lenne, ráadásul az utolsó pár kilo
méteren az ember már a lábát is elég 
nehéznek érzi, de egymásra figyelve, 
egymást segítve ezek a holtpontok is 
hamar elmúltak.

A finisben pedig, ahová csaknem 
percre pontosan sikerült beérkezni, 
mert természetesen három térkép 
segített az eltévedésben, várt az 
elmaradhatatlan zsíros kenyér és 
forró tea.

Azt hiszem, valójában egy teljesít
ménytúra nem is a teljesítményről 
szól, inkább a társaságról (a túrák 
alkalmával sok embert meg lehet 
ismerni, nem is beszélve a veteránok

Halás% G e\a grafikája

baráti köréről), az együtdétről, a kör
nyezetről (hiszen a hétvégét nem 
a városban tölteni, az mindig egy 
ünnep), saját magunkról (én például 
sosem gondoltam volna, hogy valaha 
is képes leszek ennyi kilométert 
dombról le-dombra fel üzemmódban 
legyalogolni), egymásról.

„Tapasztalt” túrázóként én 
mindenkinek csak ajánlani tudom 
az aktív pihenésnek ezt a formáját, 
s erre most az egyetem is felhívta a 
figyelmet: április 28-án különböző 
távokkal és szintekkel, Szendrőn. 
(www.szendritura.uw.hu)

S szerencsi Agnes

Ismét Corvinus Művészeti Hetek
Idén is megrendezik, s így 
hagyományteremtőnek bizonyul 
a tavaly debütáló Corvinus 
Művészeti Hetek nevet viselő 
kiállítás-sorozatot, mely azon 
kívül, hogy számos színvonalas 
programmal kecsegtet, a pesti 
és budai Campusok, a hét kar 
együttműködésének is kiváló 
példája.

Április 23. — május 18. Ha jól szá
molunk, ez csaknem egy egész hónap 
a művészet, a kultúra jegyében.

Ráadásul nem is akármilyen 
formában: a tavalyi „statikus” kiállí
tások mellett idén rögtön egy prog
ramokkal teli, interaktív héttel in

dítanának a szervezők: többek közt 
gyorstalpaló fotóstanfolyammal, tár
sadalmi témájú filmek és egyéb alko
tások bemutatásával, zenével, táncház
zal, salsatanítással, színi előadással.

A tervek szerint május 7-től 
fotókiállítás bővíti majd a programok 
sorát: a Közgáz Fotókörrel együtt a 
szervezőkidén is meghirdetik a tavaly 
igen sikeresnek bizonyult Művészeti 
Hetek fotópályázatát. A válogatott 
és előzetesen elbírált munkákból 
kiállítás nyílik ä Sóházban, s később 
persze a legjobb képeket függetien 
zsűri értékeli is.

A témakörök megadásánál is 
a, karok integrációját segítenék, 
azaz díjazott kategória az ellentétes

campusok bemutatása lenne.
Harmadik elemként a rendezvény 

egész ideje alatt megtekinthető lesz 
a Településmérnök Szak negyed
éveseinek kiállítása, mely a hall
gatók eddigi elemző és tervező 
munkáit hivatott bemutatni,, ezzel 
is reprezentálva az Egyetem sok
színűségét. Négy téma köré szervez
ve a munkákat cél a várostervezés 
érthetőbbé tétele.

Igazán színesnek és tartalmasnak 
ígérkeznek az idei művészeti hetek 
is, s a változatos programok közt 
egész biztosan mindenki talál majd 
kedvére valót, legyen bármelyik kar 
hallgatója is.

Szerencsi Agnes

Labdarúgás

Maratoni helyett rövidtáv
Tanár-diák teremlabdarúgó baj
nokságot rendeztek február 9-10- 
én Egyetemünkön. A focigálát 
2007 percesre tervezték, de a 
960. perc után a hosszabbítás el
maradt.

Maga az ötlet rendkívül jó: 
2007-et íruiík, tehát ennyi ideig tart a 
játék, félórás, pergő meccsek szünet 
nélkül, egy csapat harminc perc után 
ugyanennyit pihen, a cél pedig nem 
is a győzelem, hanem a gólszerzés, 
legyen az akármelyik fél érdeme is.

Az ígéretes focigálára azonben 
a Közgáznak inkább apraja, mint 
nagyja volt kíváncsi. Szurkolóbrigád 
helyett csak a szervezők fogadták 
a mérkőzésre látogatót a pénteki 
kezdés délelőttjén. Épp csapatváltás 
van -  lássuk, hogyan vélekednek a 
diákok tanáraink labdakezeléséről:

„Lassúak, de technikásak” — 
válaszolta lapunk kérdésére az egyik 
focista, aki társaival együtt 8:3-as 
győzelem után büszkén hagyta el a 
pályát. Ok ma már nem játszanak 
többet — közölték; bár váltás most 
még érkezett, üres helyekben bővel
kedik az egyik szervező, Sebestyén 
Tamás listája.

Tőle tudtuk meg, hogy a 
másfél naposra tervezett játék nem 
bajnokság, kettős célja, hogy minél 
több diákot mozgasson meg, illetve 
jó lehetőség, hogy a focisták játék 
közben is megismerjék tanáraikat. 
„A hagyományteremtésre is alkal
mas kezdeményezésnek szüksége 
van azonban bejáratódási időre” 
-  mondta el a Tanár Úr „idővel 
talán több csapat fog jelentkezni” . 
Szerinte a személyes értesítés a leg

inkább motiváló, a köremail -  mely 
lehet, hogy azért nem vált be, mert 
decemberben küldték el — nem kife
jezetten jó erre a célra.

Pedig lett volna, ami több 
játékos kedvűt vonz a Kinizsi utcai 
tornaterembe: tanáraink csapata 
mellett olyan vendégcsapatokkal is 
mérkőzni lehetett volna, mint a Szí
nészválogatott — köztük Nemcsák 
Károly — vagy a Várkonyi Attila 
vezette Juventus Rádió Válogatott.

Talán jövőre valóban 2008 
percig rúgják majd a bőrt, és sokan 
nem utólag, hanem a hívogató 
plakátokról már hetekkel előbb 
értesülnek a rendezvényről, hogy 
az idei 215 helyett legalább 500 gól 
szülessen.

Király Annamária

S^abad-e locsolni?

Locsogás a húsvéti szokásokról

K ö z g a z d a  i i

— Ügy hallottam Pesten nem 
szokás locsolni. — mondtam egyik 
fővárosi nőismerősömnek, amikor a 
húsvéthétfő került szóba.

— Dehogynem, én is szoktam. 
-  mondta a legnagyobb természe
tességgel. Itt már kezdtem gyanút 
fogni. — Itt is vannak növények...

— Most csak viccelsz velem, 
vagy tényleg nem a húsvét hétfői 
locsolásra gondoltál. -  kérdésemre 
rövid hallgatás után csak annyit 
mondott, hogy — Nem, az eszembe 
se jutott. — Majd röviden kifejtette, 
hogy mennyire „égőnek” tartja ezt a 
bedohosodott szokást.

Már majdnem egy éve lakom 
Pesten, de most éreztem először úgy 
magam, mint az egyszerű hobbit a 
nagyvárosban. Zoli vagyok a Megyé
ből. Számomra természetes volt a 
locsolás, neki nem.

Nem úgy gondolom, hogy a 
világon minden hagyományt meg 
kéne őriznünk* hisz az idők és az 
ideák változnak, azonban minden 
csak hozzáállás kérdése. A húsvét
hétfői locsolás hagyományát nem 
kötelező nyűgként kell felfogni, 
ahogyan egy enyhén túlsúlyos kisfiú, 
akit akarata ellenére íratták be a 
néptánc-tanfolyamra és így minden 
szabadidejében vidéki művelődési 
házakban kell csújogatnia, szűk 
mellénykékben és idétlen sapkákban, 
a szülők legnagyobb örömére.

A locsolásnak számtalan 
formája van és mindenki számára 
mást-mást jelent. Vannak, akik 
hagyománytiszteletből (és költség- 
hatékonyságból kifolyólag) vízzel 
vagy szódával locsolnak, mások 
igényességüket kifejezve parfümmel 
és megint mások bosszúból vagy 
a rovarirtók iránti vonzódásukból 
fakadóan olcsó kölnivel. Vannak, 
akik csoportokba verődve járják 
az utcákat, mások egyedül zarán
dokolnak. Valaki a pénzért kel 
útra, hogy az itt-ott zsebbe csúszó 
kiscímletű papírbankók kiegészítsék 
havi büfépénzét, másokat a szíves 
vendéglátás hajt, egyeseknek pedig 
az egész csak egy jó ürügy, hogy egy 
régi ismerőssel találkozzanak. És 
ott vannak a locsolóversek! Van, aki 
már hetekkel húsvét előtt kiválogat
ja a legszemtelenebb átköltéseket, 
mások röviden elintézi a dolgot 
régi négysoros klasszikussal, egyes 
műkedvelők pedig órákat képesek 
szonettezni a fáradt tavaszi dél- 
előttben.

Ha mindez eltűnik, akkor mi 
marad a húsvétból? Zsíros és nehéz 
ételek orgiája? Nyúlcsomagolásba 
öltöztetett csoki-krampuszok vad 
tánca? Bár lehet, hogy nem leszünk 
tőle kevesebbek.

Bakonyi Zoltán

Az ezertornyú
Másképpen: az aranytornyú,
avagy Közép-Európa egyik 
legromantikusabb városa -  ha 
m ég mindig nem találtátok volna 
ki, eme szerény kis írás Prágát 
célozta meg. Ugyanis ha van egy 
szabad hétvégétek, mikor nem  
kell zh-ra készülni, még nincs 
vizsgaidőszak, kitűnő program 
lehet körülnézni Csehország 
fővárosában.

Nemcsak a selymes, habos, 
nektárízű cseh sörök, hanem az 
ezerféle nevezetesség is ide vonzza 
az érdeklődőket, Kepler óráján át 
a gótika gyöngyszemének számító 
Szent Vitus székesegyházon ke
resztül egészen a Károly-híd 
szoborcsoportjaiig. A belváros 
macskakövein barangolva elkapja 
a gyanútlan látogatót egy olyan 
különleges hangulat,. amely azt a 
gondolatot ébreszti, hogy a város 
teljes egészében él — lüktet, dobog
— lelke van. Ebben talán az is 
szerepet játszik, hogy bombázások 
nélkül vészelte át a háborúkat, ofyan 
csodálatos épületek maradtak az 
utókorra, mint a Tyn-templom, 
a városháza vagy a Hradzsinban 
található épületkomplexum, melyek 
magukért -  vagy ha jobban tetszik
— nekünk beszélnek: történelemről,

múltról. Persze emellett meg kell 
említeni a majd minden sarkon 
fellelhető , ezerféle sörözőt, kávé
zót, éttermet — melyek hazai 
árszínvonalon tálalnak mindent, 
mi szem-szájnak ingere. Olyan 
ínyencségeket kóstolgathatunk, 
mint a fűszernövényekkel átitatott 
abszint, gyógynövényes vodka, 
persze nem feledkezhetünk meg a 
Becherovkáról vagy a borovicskáról 
sem. Persze, csak.módjával:)...

Amit mindenképpen nézzetek 
meg, ha Prágában jártok, az a tőle 
másfél órányi távolságban lévő Kut- 
na Hóra. A középkorban Csehor
szág második legnagyobb városa 
volt, azonban ezüstbányái kimerü
lése után sajnos szunnyadó, poros 
kisvárossá változott. A történelem 
azonban rajta is otthagyta lenyo
matát a’ Szent Borbála-templom és 
a csontkápolna képében. Utóbbi 
erős idegzetűeknek ajánlott, ugya
nis belsejében mindent emberi 
csontokkal díszítettek. A felsorol
takon kívül ezernyi gyönyörű helyet 
tudnék még ajánlani, azonban lúába 
is írnék oldalakat, úgysem tudnám 
visszaadni a hangulatot, szóvaLcsak 
annyit mondhatok — irány Prága!

Radó Nóra

http://www.szendritura.uw.hu


VitaMAX sCOOL tarifa
Éjjel-nappal nyerő vagy
Maradj egész nap kapcsolatban a haverjaiddal 
a Vodafone hálózatán belül.

9 - SMS minden időszakban
- percdíj csúcsidőn kívül és egész 

Ft hétvégén
A szolgáltatás havidíja: 495 Ft

Nokia 5200
Új VitaMAX csomagban

29 970 Ft
vodafoneMost élhetsz igazán
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A készülékajánlat 2007. április 1-től a készlet erejéig érvényes. Az akciós tarifa 2007. április 1. és június 30. között érhető e l  Olvasd el az Akciórészletezőt!
Szám lázási eg y sé g  1 perc, csúcsidő : 0 7 - 1 9  h között. A VitaMAX sCOOL ta rifá t feltö ltőkártyás ügyfelek  ta rifacsom ag-váltássa l é rh e tik  el. A 9 F t-os percdíj no rm ál díjas, b e lfö ld i h ívások  e s e té n  é rten d ő . Egy szem ély  leg fe ljebb  2 VitaMAX k észü lék es  c s o m a g o t v á s á ro lh a t. 
12 h ó n ap o n  tjeiül. A Nokia 5 2 0 0  készülék  VitaMAX cso m a g b an  tö r té n ő  vásárlása e s e té n  5 0 0  Ft le b e s z é lh e tő s é g e t ta rta lm az . A ta rifacso m ag g a l kapcso la to s  további in fo rm ációk , díjak, fe lté te lek  é s  rész le tek  az A kció résztetezőben , 1270 , w w w .vodafone.hu
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